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Ko nismo v stresu … 
se počutimo dobro

V tokratni številki Savinjskih novic uvodoma izpostavljamo 
problematiko stresa na delovnih mestih in z njim povezane iz-
gorelosti. To je zdaj največji izziv na področju varnosti in zdrav-
ja pri delu, s katerim se srečujemo v Evropi. Njegove posledice 
se izražajo tudi kot slabša delovna uspešnost in pogoste bol-
niške odsotnosti. S stresom je v Sloveniji povezanih več kot po-
lovica vseh izgubljenih delovnih dni, povečuje se število preje-
mnikov zdravil za zdravljenje duševnih motenj.

In kaj je želeno stanje, kaj je nasprotje stresa? Zelo poe-
nostavljeno: ko nismo v stresu, smo v redu, se počutimo dob-
ro. Cilj je torej biti v redu, biti dobro. V angleščini temu z eno 
besedo rečejo wellbeing in jo definirajo kot stanje udob-
ja, zdravja, zadovoljstva ... Gre za precej več kot zgolj za od-
sotnost bolezni. Dobro počutje je bistvenega pomena za na-
še zdravje in srečo. 

Za dobro počutje smo ljudje v zahodni civilizaciji pripravlje-
ni plačevati vse več denarja. Raziskava svetovalne družbe Mc-
Kinsey je pokazala, da štiri petine anketiranih meni, da je dob-
ro počutje pomembno, dve petini anketiranih pa sta dobro po-
čutje postavili na prvo mesto med svojimi prioritetami. Svetov-
ni trg dobrega počutja je vreden že več kot 1500 milijard dolar-
jev, številka pa se vsako leto poveča za pet do deset odstotkov.

S povezovanjem wellbeinga (na podlagi definicije zdravja 
Svetovne zdravstvene organizacije) in fitnessa (na podlagi gi-
banja, ki je temeljilo na novi vadbi) je sredi šestdesetih let prej-
šnjega stoletja nastal wellness kot pojem celostnega življenj-
skega sloga, ki posamezniku pomaga do dobrega počutja. Ker 
za wellness v slovenščini nimamo ustreznega prevoda, smo 
besedo poslovenili in jo zapišemo kot velnes. 

Velnes danes pokriva šest področij: zdravje, fizično priprav-
ljenost, prehrano, izgled, spanje in samozavedanje. Največ de-
narja potrošniki namenimo za zdravje, ostala področja pa pos-
topoma pridobivajo na pomenu. Sedemdeset odstotkov denar-
ja za velnes potrošniki porabimo za izdelke in trideset za stori-
tve, pri čemer delež storitev počasi raste.

Naravni izdelki hitro osvajajo srca in denarnice potrošni-
kov. 41 odstotkov sodelujočih v prej omenjeni raziskavi bi v 
primeru, ko bi se morali odločiti za bolj zdravo ali bolj učin-
kovito prehransko dopolnilo, izbralo bolj zdravega. Potrošniki 
si vse bolj želimo osebno obravnavo in izdelke ter storitve, ki 
so prilagojeni našim specifičnim potrebam. Zato ne presene-
ča, da se hitro povečuje tudi ponudba aplikacij za dobro po-
čutje. Aplikacije za štetje korakov oziroma dnevno količino gi-
banja so že nekaj vsakodnevnega, v prihodnosti pa bo tega 
še veliko veliko več.
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Tema tedna

STRES NA DELOVNEM MESTU POSTAJA NAJVEČJI ZDRAVSTVENI IZZIV

Težave vodijo v duševne stiske, bolezen in nezmožnost za delo
Stres na delovnem mestu in z njim poveza-

na izgorelost postaja največji med izzivi gle-
de varnosti in zdravja, s katerimi se srečujemo 
v Evropi. Posledice stresa se izražajo tudi kot 
slabša delovna uspešnost in pogoste bolniške 
odsotnosti. S stresom je v Sloveniji povezanih 
kar 50-60 odstotkov vseh izgubljenih delovnih 
dni, povečuje se število prejemnikov zdravil za 
zdravljenje duševnih motenj, vzpodbudna ni niti 
samoocena zdravja. 

ČETRTINA DELAVCEV ZAZNAVA 
PREKOMEREN STRES

Težave in skrbi v delovnem okolju pripeljejo 
do stresa, ta pa lahko prizadene kogar koli. Viso-
ko obremenitev na delovnem mestu čutimo tudi 
Slovenci. Raziskava Program PSDT je leta 2018 
pokazala, da je vsak četrti vprašani v zadnjem 
mesecu vsaj enkrat doživljal tesnobo do te me-
re, da ga je ovirala pri delu in negativno vpliva-
la na njegovo zdravje. Po podatkih karierno-za-
poslitvenega portala MojeDelo.com 25 odstot-
kov delavcev v Evropi navaja, da večino svojega 
delovnega časa doživljajo stres, podobno števi-
lo jih navaja, da delo negativno vpliva na njiho-
vo zdravje. Sorazmerno s tem naraščajo izostan-
ki z dela in zahtevki za dolgotrajno nezmožnost 
za delo zaradi stresa ter duševnih težav.

S STRESOM POVEZANA POLOVICA 
BOLNIŠKIH ODSOTNOSTI

Slovenija sodi v vrh evropskih držav, kjer se 
spopadajo z visoko stopnjo stresa pri delu. Ka-
dar delavec ne uspe slediti zahtevam delovnega 
mesta, se trud spremeni v izčrpanost, ta pa dol-
goročno vodi v izgorelost. Poleg tega je s služ-
bo povezan stres eden izmed najpogostejših ra-

zlogov za odsotnost z dela in skrajšan delovnik. 
Z njim je povezanih vsaj polovica vseh bolniš-
kih odsotnosti Slovencev. Po podatkih portala 
Zdravje v občini 2021 je bil v letu 2019 sloven-
ski delavec v povprečju na bolniški 17,7 dneva. 
Povprečje v Zgornji Savinjski dolini je znašalo 
17,5 dneva.

PSIHIČNE BOLEZNI DRUGI NAJPOGOSTEJŠI 
PROBLEM ZDRAVJA PRI DELU

Strokovnjaki ocenjujejo, da je 50 do 60 od-

stotkov odsotnosti z dela povezanih s posledi-
cami izgorelosti, ki je postala ena najpogostej-
ših bolezni. Po raziskavah portala Erudit.ai, ki 
se ukvarja s tveganjem izgorelosti pri zaposle-
nih, z duševnim zdravjem povezani stroški na 
evropskih tleh letno znašajo vrtoglavih 240 mi-
lijard. Slaba polovica tega zneska izvira iz ne-
posrednih stroškov, ki so povezani z zdravlje-
njem. Psihične bolezni postajajo drugi najpogo-
stejši problem zdravja pri delu v Evropi. 

NEZADOVOLJSTVO ZGORNJESAVINJČANOV 
(PRE)VISOKO

Eden izmed kazalnikov na področju duševne-
ga zdravja je tudi delež prejemnikov zdravil za 
zdravljenje duševnih motenj. Na portalu Zdravje 
v občini 2021 ta kazalnik opisuje število oseb, ki 
so znotraj opazovanega koledarskega leta pre-
jele vsaj en recept za zdravilo za zdravljenje du-
ševnih motenj. V Sloveniji je v opazovanem ob-
dobju omenjena zdravila prejelo 14,4 oseb na 
100 prebivalcev, v Zgornji Savinjski dolini pa 15,7 
oseb na 100 prebivalcev. S tem je povezana tudi 
samoocena dobrega zdravja Zgornjesavinjča-
nov, ki zajema fizične in duševne komponen-
te zdravja, pa tudi splošno zadovoljstvo z oseb-
nim in poslovnim življenjem. Svoje zdravje kot 
dobro ali zelo dobro ocenjuje zgolj slabih 62 od-
stotkov Zgornjesavinjčanov, starih 15 let in več, 
kar je dobrih pet odstotkov manj od slovenske-
ga povprečja.

Tatiana Golob

Tanja Povhe, 
psihologinja v Zgornjesavinjskem zdravstvenem domu Nazarje:

»Pri svojem delu, tako v ambulanti z otroki in mladostniki kot na me-
dicini dela, kjer opravljam preglede pred zaposlitvijo in obdobne pregle-
de zaposlenih, ter pri izvajanju skupinskih delavnic za odrasle, opažam, 
da nihče od nas ne more ubežati določeni količini stresa. 

Stres ne izbira po starosti, spolu, izobrazbi, vrsti dela, ki ga opravlja-
mo. Doživljanje stresa je najbolj odvisno od vsakega posameznika in 
predvsem njegovih osebnostnih lastnosti. Kar nekomu predstavlja stre-
sor (na primer javno nastopanje), je morda za drugega zanimiv izziv, ki 
se ga veseli. 

Kar zadeva tematike stresa, se s posamezniki osredotočamo predvsem na načine, kako se čim 
bolj učinkovito spoprijemati s stresom. V Zgornjesavinjskem zdravstvenem domu Nazarje na tema-
tiko spoprijemanja s stresom izvajamo tudi skupinske delavnice. V skupini osmih udeležencev sko-
zi štiri tedenska srečanja iščemo načine, kako si pomagati v smeri bolj sproščenega načina življe-
nja, spreminjanja neučinkovitih načinov razmišljanja, in kako bolj redno skrbeti za dobro počutje. 

Če predolgo zanemarjamo odzive telesa, ki kličejo po tem, da se ustavimo in več časa nameni-
mo prostočasnim aktivnostim, lahko zaidemo na pot resnih zdravstvenih težav zaradi oslabljenega 
imunskega sistema. Zato je več kot dobrodošlo, da si vsakodnevno vzamemo vsaj urico časa zase in 
počnemo stvari, ki nas veselijo in napolnijo s prijetnimi občutki. Še bolj blagodejno je, če poskušamo 
med vikendi »odklopiti« naše vsakodnevne skrbi, kaj vse »moramo« postoriti v službi, kaj vse nas ča-
ka v prihajajočem tednu, in česa vse nismo naredili dovolj dobro.« 
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Gospodarstvo, Zdravstvo

ZGORNJESAVINJSKI ZDRAVSTVENI DOM NAZARJE

Nujna medicinska pomoč ostaja v Mozirju
V Zgornji Savinjski dolini dežurstva med vi-

kendi in prazniki po pogodbi z Zgornjesavinj-
skim zdravstvenim domom Nazarje izvaja Zdra-
vstveni dom Velenje. Za izvajanje 24-urnega de-
žurstva v dolini ni bilo dovolj zdravnikov. Ker tu-

di v prihodnje ni videti, da bi lahko zagotavljali 
24-urno dežurno službo vse dni v tednu, selitev 
nujne medicinske pomoči v prizidek zdravstve-
ne postaje v Nazarjah ni smiselna, menijo župa-
ni in vodstvo zdravstvenega doma. 

24-URNE DEŽURNE SLUŽBE NI MOGOČE 
ORGANIZIRATI

Zdravniki po 55. letu starosti ali iz zdravstve-
nih razlogov niso več dolžni opravljati nočnih 
dežurstev. Poleg tega so ukinili dvojna delo-

višča, ko so zdravniki podnevi delali v ambulan-
ti in bili hkrati dežurni. Za izvajanje 24-urne de-
žurne službe bi potrebovali najmanj štiri oziro-
ma pet zdravnikov, ki pa jih zaradi pomanjkanja 
tovrstnega kadra ni mogoče dobiti. Nujna me-
dicinska pomoč bo zato ostala v Mozirju, kjer je 
tudi dežurna ambulanta v dnevnem času ob so-
botah, nedeljah in praznikih.

URGENTNEGA CENTRA V NAZARJAH NE BO
Ambiciozni načrti, kakršni so bili pred dese-

tletjem, ko je bilo predvideno, da se v prizidek 
zdravstvene postaje v Nazarjah umesti tudi ur-
gentni center, niso več realni, saj Ministrstvo za 
zdravje v državnem načrtu ni predvidelo takšne 
oblike nujne medicinske pomoči. Najbližji sate-
litski urgentni center je predviden v Velenju in 
bo zaživel predvidoma v prihodnjem letu.

IŠČEJO ZDRAVNIKA ZA AMBULANTO 
V MOZIRJU

Občina Mozirje bo v tamkajšnji zdravstve-
ni postaji prenovila prostore dežurne ambulan-
te in reševalcev ter uredila prostore za splošne-

ga zdravnika v javni mreži. V Zgornjesavinjskem 
zdravstvenem domu se že dolgo trudijo, da bi 
pridobili še enega zdravnika, ki bi imel ambu-
lanto v Mozirju. Pacientov brez osebnega zdrav-
nika je v dolini okrog tisoč, razbremenil pa bi 
lahko tudi preostale zdravnike.

REŠEVALNO VOZILO TUDI NA LJUBNEM
Zgornja Savinjska dolina je specifična glede 

izvajanja nujne medicinske pomoči zaradi veli-
kega območja z razpršenimi naselji in osamlje-
nimi kmetijami. Pravočasna pomoč pri nesrečah 
ali zastojih srca je odvisna od minut, zato se v 
Zgornjesavinjskem zdravstvenem domu trudijo, 
da bi v zgornjem delu doline imeli še eno reševal-
no vozilo, s katerim bi lahko hitreje posredovali. 
Župani in direktorica zdravstvenega doma Bože-
na Herzog so se uskladili, da se prostori za ome-
njeno vozilo uredijo na Ljubnem, pri tem računa-
jo tudi na sofinanciranje s strani države. Strošek 
vozila in ureditve prostora bo predvidoma 239 ti-
soč evrov, sofinancirale bodo tudi vse občine. 

Štefka Sem

239.000 evrov
bo znašal strošek nakupa reševalnega 
vozila in ureditve prostora na Ljubnem 
ob Savinji.

BSH HIŠNI APARATI NAZARJE

S sončno elektrarno pokrili skoraj desetino porabe elektrike

Predvidena letna proizvodnja električne energije je 740 MWh, kar predstavlja devet 
odstotkov skupne porabe tovarne. (Foto: BSH)

Po tem, ko se je Bosch v lanskem letu zave-
zal, da bo postal ogljično nevtralno podjetje, so 
na tem področju postorili že marsikaj. Ogljični iz-
pusti niso povezani le z gorivi, ki jih za svoje de-
lovanje potrebujejo transportna sredstva, ampak 
tudi s proizvodnjo električne in toplotne energije. 
Na šestih strehah tovarne BSH v Nazarjah so za-
to zgradili sončno elektrarno z močjo 1 MW.

SKRBNO NAČRTOVANJE IZVEDBE
Ideja o gradnji sončne elektrarne se je v pod-

jetju BSH Hišni aparati Nazarje porodila že pred 
leti. Skrbno načrtovanje izvedbe sta zahtevali 
tudi statika in požarna ogroženost, ki se s sonč-
no elektrarno na strehi poveča. Čeprav je ele-
ktrična energija, pridobljena iz obnovljivih vi-
rov energije, cenovno ugodna, se bo stanje na 
trgu glede na rast povpraševanja verjetno hit-
ro spremenilo. Podjetje ima trenutno električno 
energijo iz obnovljivih virov zakupljeno do leta 
2023, kar pomeni ogljično nevtralnost. Ne gle-
de na to so želeli na tem področju storiti korak 
naprej, kar je v praksi pomenilo izgradnjo sonč-
ne elektrarne.
V LETU 2022 SLEDI POVEČANJE ELEKTRARNE 

Predvidena letna proizvodnja električne 
energije je 740 MWh, kar predstavlja okrog de-
vet odstotkov njihove skupne porabe električ-
ne energije. Elektrarna je sestavljena iz 2700 
modulov, 11 inverterjev in 1358 optimizatorjev, 
ki skrbijo za varno delovanje. Elektrarna je po-

vezana z internim sistemom javljanja požara, 
kar pomeni, da se v primeru izrednih dogodkov 
sončna elektrarna izklopi, istočasno pa sporoči 
okvaro sistemu, ki glede na resnost okvare tu-
di odreagira. Vrednost investicije je znašala 780 
tisoč evrov, od tega je bilo 160 tisoč evrov ne-
povratnih sredstev iz evropskega kohezijskega 
sklada. V naslednjem letu načrtujejo povečanje 
sončne elektrarne. 

POLNILNA MESTA ZA ELEKTRIČNA 
VOZILA

Vzporedno z omenjenim projektom poteka 
tudi elektrifikacija vozil. Na novem parkirišču 
na Prihovi je podjetje izvedlo inštalacije za 40 
polnilnih mest za električna vozila. Montaža po-
sameznih polnilnih mest bo potekala glede na 
potrebe voznega parka.

Nastasja Kotnik
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OBMOČNA OBRTNO-PODJETNIŠKA ZBORNICA MOZIRJE

Izzivi in pasti pri pripravi podjetja na prodajo ali prevzem

Udeleženci, ki so prišli tudi iz Žalca in Velenja, so bili zelo zadovoljni s predavanjem. 
(Foto: Darja Jeraj)

V organizaciji SPIRIT Slovenija in s finanč-
no podporo Ministrstva za gospodarski razvoj 
in tehnologijo je Območna obrtno-podjetniška 
zbornica (OOZ) Maribor v sredo, 10. novembra, v 
sodelovanju z OOZ Mozirje in OOZ Velenje v Mo-
zirju izvedla predavanje Izzivi in pasti pri pripra-
vi podjetja na prodajo ali prevzem. Pri prenosu 
lastništva na potomce je najpomembnejše, da 
se aktivnosti začnejo pravočasno.

ZA USPEŠEN PREVZEM KLJUČNE 
PRAVOČASNE PRIPRAVE 

Predavanje je izvedla Leonida Polajnar, di-
rektorica OOZ Maribor. Pred začetkom preda-
vanja je Marjana Savić Krajnc udeležencem 
predstavila aktivnosti na tem področju s strani 
države in nacionalno točko za prenos lastništva. 
Dogodek je bil organiziran z namenom ozave-
ščanja lastnikov podjetij o pomenu pravočas-
ne priprave, da je lahko prenos uspešno izve-
den. Udeleženci so bili lastniki mikro, malih in 
srednje velikih podjetij, družinski podjetniki in 
nasledniki ter tisti, ki so prevzeli podjetje v zad-
njih dveh letih.

KONKRETNI ODGOVORI NA KONKRETNA 
VPRAŠANJA

Po mnenju predsednika OOZ Mozirje Janeza 
Kakerja je bilo predavanje odlično, udeleženci, 
ki so prišli tudi iz Žalca in Velenja, pa zelo zado-
voljni. Na konkretna vprašanja so dobili konkret-
ne odgovore, saj je vsak prenos lastništva dru-

gačen. V Zgornji Savinjski dolini je, podobno kot 
drugod po Sloveniji, zaznati težave pri prenosih 
podjetij. Nekatera nimajo naslednikov, zato mar-
sikatero preprosto propade, druga jih imajo več 
in se ne morejo dogovoriti glede prevzema. Mar-
sikje, kjer ni naslednikov, lastnik razmišlja o pro-
daji in tudi o tem je bilo govora na predavanju.

DRŽAVA OSVEŠČA IN SOFINANCIRA
Podjetniki se lahko tudi v prihodnje obrne-

jo na predavateljico z vprašanji, deležni pa so 
lahko tudi finančne podpore. Država preko pro-
gramov SPIRIT Slovenija podjetnike osvešča 
o pripravah na postavljanje nasledstva in pre-
nos lastništva ter sofinancira nekatere aktivno-
sti oziroma procese, kjer podjetja in prevzemni-
ki potrebujejo zunanjo strokovno podporo ali 
kompetence.

Štefka Sem

OBČINSKI SVET MOZIRJE

Investicijsko naravnan proračun podprt z zadolževanjem
Mozirski občinski svetniki so v torek, 9. no-

vembra, v prvi obravnavi sprejeli proračun za le-
to 2022, po tridesetih dneh javne obravnave ga 
bodo obravnavali še enkrat. Velike investicije, ki 
jih načrtuje občinska uprava, se svetnikom zdijo 
smele, hkrati pa jih skrbi zadolževanje.

PRIHODNJE LETO KAR NEKAJ 
NOVIH INVESTICIJ

Občina Mozirje v proračunu za leto 2022 pla-
nira šest milijonov in pol prihodkov ter dobrih 
osem milijonov odhodkov. Razliko bodo pokri-
li z najemom kredita. Tako zastavljen proračun 
so pripravili, ker imajo namen v prihodnjem le-
tu začeti kar nekaj investicij. Med slednjimi sta 
prizidka k osnovni šoli in vrtcu, prizidek h knji-
žnici in ureditev Praprotnikove ulice. Nadaljeva-
li bodo s projektom nadgradnje čistilne napra-
ve, gradnjo kanalizacije v Lokah, ob tem pa na-
meravajo zaključiti investicije na cestnem in še 
nekaterih drugih področjih, ki ne bodo dokon-

čane letos. Na strani odhodkov je 3,9 milijona 
evrov namenjenih novogradnjam, rekonstrukci-
jam in adaptacijam ter investicijskemu vzdrže-
vanju, 2,7 milijona pa pričakujejo transfernih pri-
hodkov, med njimi sofinanciranje s strani drža-
ve za kar nekaj projektov, je povedal župan Ivan 
Suhoveršnik.

ZARADI ZADOLŽEVANJA MANJ 
MANEVRSKEGA PROSTORA

Svetniki so v obravnavi predloga proračuna 
opozorili, da bo s trenutno zadolženostjo in na-
jemom novega kredita imela občina v nasled-
njih desetih letih le malo manevrskega prosto-
ra za investicije, ki jih še ni v planu, potrebe za-
nje pa prav gotovo bodo. Med temi je gradnja 
vodovodnega sistema Letošč, gradnja prizidka 
k zdravstveni postaji Nazarje, kolesarske poti in 
še kaj. Zanimalo jih je tudi, po kakšnih kriterijih 
so določeni projekti postali prioritetni. Poudarili 
so, da projektov, ki bodo sofinancirani, ne smejo 

začeti izvajati, dokler nimajo podpisanega skle-
pa o sofinanciranju. 

S SOFINANCIRANJEM PRIDE TUDI 
PRIORITETA

Župan Suhoveršnik je pojasnil, da so nekate-
ri projekti dobili prednost, ker so uspeli na raz-
pisih in bodo sofinancirani s strani države. Gle-
de zadolževanja so svetniki s strani direktorja 
občinske uprave mag. Iva Glušiča slišali obra-
zložitev, kakšna zadolženost je dovoljena in ka-
ko se izračuna, kar pa ni spremenilo njihovega 
mnenja.

Štefka Sem

3,9 milijona evrov 
bo namenjenih novogradnjam, 
rekonstrukcijam in adaptacijam ter 
investicijskemu vzdrževanju.
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Gospodarstvo

MODNA OBLIKOVALKA MARTINA MAROLT IZ MOZIRJA 

Avtorica slovenskih uniform za sejem Expo v Dubaju
Modna oblikovalka Martina Marolt iz Mozirja 

svoj navdih izraža najprej v krojih in nato v obla-
čilih. Z mamo Urško in ostalimi članicami ekipe 
Martise od leta 2013 s prepletom vzorcev, ma-
terialov in dodatkov ustvarjajo unikatne kolek-
cije oblačil, med katerimi se pogosto znajdejo 
tudi uniforme. Ravno zato je bila prijava na raz-
pis za kreiranje slovenskih uniform za svetov-
no razstavo Expo 2020 prava priložnost in hkra-
ti potrditev za mlado, a že uveljavljeno modno 
oblikovalko.

TRAJNOSTNA NARAVNANOST KOT NAVDIH
Vizualno podobo kolekcije uniform je bilo pot-

rebno uskladiti z markantnim videzom sloven-
skega paviljona v Dubaju in z zgodbo o Sloveni-
ji kot zelenem, ustvarjalnem srcu Evrope. Marti-

na je dodala modni pridih, trajnostna naravna-
nost ter značilni elementi, kot so voda, narava, 
les in gozd, pa se na uniformah odražajo v barv-
ni paleti. Posebno mesto so na uniformah naš-
li šestkotniki kot simbol slovenskega čebelar-
stva in sistem zapenjanja, za katerega je Mozir-
janka dobila navdih pri še eni slovenski značil-
nosti, suhi robi. 
DALJŠA KRILA, BLUZE Z ZAPRTIM IZREZOM, 

DOLGI ROKAVI
Pri uniformah je v ospredju funkcionalnost, 

pojasnjuje Martina. Izdelane morajo biti iz pri-
jetnih in trpežnih materialov, osebje pa se mora 
v njih počutiti udobno. V danem primeru je bilo 
potrebno upoštevati tudi kulturne in družbene 
posebnosti Združenih Arabskih Emiratov, zato je 
oblikovala daljša ženska krila, bluze z zaprtim iz-
rezom in dolgimi rokavi. Po zmagi na razpisu je 
na predstavitvenem dogodku v Klubu Cankarje-
vega doma v Ljubljani predstavila vzorce sešitih 
uniform. S svojo ekipo Martise je v Mozirju prip-
ravila in razvila vse osnovne kroje, uniforme pa 
so zaradi zapletene logistike po njenih predlo-
gah šivali v Dubaju.

MODNO OBLIKOVANJE POLOŽENO 
V ZIBELKO

Poklic je imela Martina priložnost opazova-
ti že skozi otroške oči, saj je tudi njena mama 
modna oblikovalka: »Rada se spominjam, kako 
sem se kot majhna punčka navdušeno igrala z 
barvami in materiali v Elkroju, kjer je bila dolga 
leta zaposlena moja mama. Vključevala me je v 
svoje projekte, mi dovolila, da si sama skiciram 
oblačila za birmo in valeto ter tako izrazim svo-

jo kreativnost.« Dodaja, da so se njuni »modni« 
pogledi že takrat dopolnjevali, kar velja še da-
nes. Izkušnje iz rane mladosti so privedle do od-
ločitve, da po gimnaziji študij nadaljuje na pro-

gramu Oblikovanje tekstilij in oblačil na Naravo-
slovnotehniški fakulteti v Ljubljani.

NAVDIH ZA KREIRANJE V NARAVI, 
GLASBI, LJUDEH …

Pravi, da lahko navdih za modno kreiranje 
najde skoraj povsod. Navdihuje jo lepota nara-
ve, raznolikost ljudi, minimalistična arhitektura, 

umetnost, modni oblikovalci, kombinacije ma-
terialov in različnih tekstur ter glasba, ki je nje-
na velika ljubezen: »Vse, kar se me v določenem 
trenutku dotakne, pusti pečat na mojih skicah.« 

Izziv najde tudi v oblikovanju za različne posta-
ve in združevanju karakterja, želja in življenjske-
ga sloga posamezne stranke.

KOLEKCIJA ŽENSKIH 
VEČFUNKCIONALNIH OBLAČIL

Martina se želi v prihodnje še bolj osredo-
točiti na oblikovanje vsakdanjih, business-ca-
sual modnih oblačil. Trenutno razvija kolekci-
jo ženskih večfunkcionalnih oblačil in dodat-
kov s poudarkom na trajnosti in počasni mo-
di v želji, da bo lahko stranka z manjšim šte-
vilom kosov oblačil dosegla čim več različnih 
kombinacij.

SVETOVNA RAZSTAVA 
EXPO 2020

Po lanskoletni odpovedi zaradi pandemije je 
s 1. oktobrom v Dubaju svoja vrata odprla sve-
tovna razstava, ki je ohranila prvotno ime Expo 
2020. Na njej se predstavlja več kot 190 držav, 
poleg njih pa številne organizacije, podjetja in 
druge institucije. Prireditelji v šestih mesecih, 
razstava bo odprta do 31. marca 2022,  pričaku-
jejo 25 milijonov obiskovalcev. Razstavo prvič 
gosti arabska država, Slovenija pa se na njej 
predstavlja s samostojnim paviljonom in zgod-
bo o zeleni državi v srcu Evrope. Posebnosti slo-
venskega paviljona so zelena fasada s 45.000 
rastlinami, bazen in lesena streha, v celoti izde-
lana iz slovenskega lesa.

Barbara Rozoničnik

Pohvale za slovenske uniforme za svetovno 
razstavo Expo 2020 v Dubaju. 

(Foto: zajem zaslona)

Od leta 2013 
Martina Marolt ustvarja unikatne kolekcije 
oblačil, med katerimi so pogosto tudi 
uniforme.

Martina Marolt trenutno razvija kolekcijo ženskih večfunkcionalnih oblačil in dodatkov s 
poudarkom na trajnosti in počasni modi. (Foto: Barbara Rozoničnik)
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Ljudje in dogodki, Oglasi

Novembra

Pred 50 leti
ALI RES STISKA ZA PITNO VODO

Občinska skupščina je na zadnji seji 
obravnavala problematiko pitne vode v na-
ši občini. Odborniki so se lotili razprave ze-
lo resno, saj sta se kar dva naša kraja, Mo-
zirje in Nazarje, znašla pred dejstvom, da je 
potrebno v čim krajšem času razrešiti pro-
blem, kako bosta v bodoče oskrbovana s pi-
tno vodo. Skupščina je v ta namen imeno-
vala gradbeni odbor. Le-ta ima nalogo, da 
v bližnji prihodnosti realizira izgradnjo vo-
dovoda Letošč-Mozirje, s katerim bi se pok-
rile potrebe po vodi v Nazarjah in Mozirju v 
prihodnjih letih. 

Pred 40 leti
V SOLČAVI PROSLAVILI KRAJEVNI 

PRAZNIK
Solčava praznuje svoj praznik - spomin-

ski dan 24. oktober. Tega dne leta 1944 je 
okupator do tal požgal in porušil 260 hiš in 
gospodarskih poslopij od Robanovega ko-
ta, vasi Solčave, Logarske doline do Podol-
ševe, veliko število krajanov pa izselil v in-
ternacijo. Začeti je bilo treba vse znova. V 
teh 37 letih se je podoba kraja zelo spre-
menila: od novega zadružnega doma, šole, 
elektrifikacije, gozdnih cest do skoraj vseh 
kmetij, obrata Iskre Feriti do telefonskega 
omrežja in večnamenskega objekta. Rav-
no za krajevni praznik se je v večnamen-
ski objekt preselila tudi pošta. Ambulanta 
je tudi pred skorajšnjo vselitvijo. Tik pred 
dograditvijo je tudi smučarska vlečnica v 
Logarski dolini.

Pred 30 leti
SPET VISOKE VODE

Še niso pozabljene strašne posledice lan-
ske poplave, ko je spet voda pobesnela. V 
sredo, 20. novembra, je Savinja pričela 
vztrajno naraščati in že je bilo pričakovati, 
da bo pred Delejevim jezom v Mozirju pres-
topila desni breg. S tem bi prišlo do popla-
ve Savinjskega gaja in Lok. Najhuje je div-
jala Dreta in v Zadrečki dolini je prišlo do 
poplavljanja kmetijskih površin in hiš. Naj-
nevarnejši so bili spet hudourniški potoki, 
eden takih je pod Primožem zasul cesto iz 
Ljubnega proti Lučam, vendar so tam očiš-
čevalna dela v teku in cesta ni povsem za-
prta.

Pripravila Tatiana Golob
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Aktualno, Oglasi

EPIDEMIJA COVIDA-19

Delež pozitivnih na testiranjih še vedno polovičen
Po nekaj zaporednih tednih, ko so okužbe z 

virusom sars-cov-2 naraščale, se je v preteklem 
tednu število novih okužb nekoliko zmanjšalo. 
To kaže tudi število potrjenih okužb v Zgornji Sa-
vinjski dolini, ki se je s 447 preteklo nedeljo zni-
žalo na 368 to nedeljo. V vseh občinah beleži-
jo tudi negativni tedenski prirast okužb. Medtem 

delež polno cepljenih občanov na lokalnem ni-
voju ni bistveno zrasel, saj povečini cepijo le s 
tretjim odmerkom. Z vsemi odmerki je v Zgornji 
Savinjski dolini cepljenih 54 odstotkov odrasle 
populacije, kar je enako povprečju v Sloveniji.

ŠE VEDNO POLOVICA POZITIVNIH
V nedeljo, 21. novembra, je bilo v Sloveniji ob 

2730 PCR-testih potrjenih 1389 primerov okužb z 
novim koronavirusom, kar je pomenilo 50,9 od-
stotka opravljenih testov. Stanje epidemije se 
je začelo umirjati in v Zgornjesavinjskem zdra-

vstvenem domu Nazarje si želijo, da bi se ta 
trend nadaljeval. Za 30 odstotkov je padlo šte-
vilo testiranih, delež pozitivnih je padel na dob-
rih 50 odstotkov. Zdravniki po odsotnosti ponov-
no delajo v popolni zasedbi.

PO EVROPI IN SVETU
V svetu se število potrjenih okužb bliža 258 

milijonom, več kot pet milijonov ljudi je umrlo 
s covidom-19. V Avstriji od ponedeljka velja za-

Aktiva varovanje z novo intervencijsko ekipo v Nazarjah
Varnost je dobrina, katere se zavemo šele, ka-
dar jo izgubimo, in ljudje se običajno odločajo 
za varovanje doma na osnovi slabih izkušenj. Da 
vaš dom ne postane tarča tatov, vlomilcev, lah-
ko največ naredite sami. 

Aktiva varovanje zagotavlja brezskrbnost in var-
nost vašega doma 24 ur na dan, vse dni v le-
tu. Intervencije izvajamo z najboljšim, preizku-
šenim in usposobljenim varnostnim osebjem. Z 
več kot 40-letnimi bogatimi izkušnjami s pod-
ročja varovanja, lastnim varnostno nadzornim 
centrom in usposobljenim osebjem, ki šteje več 
kot 1000 zaposlenih, skrbimo za vašo varnost. 

Odprli smo novo intervencijsko enoto v Na-
zarjah, ki poskrbi za takojšnjo intervencijo v 
primeru alarma.  

SUBVENCIONIRAMO vrednost opreme alar-
mnega sistema z montažo do 750 evrov. Brez-
žično varovanje doma omogoča hitro in eno-
stavno montažo, preprosto uporabo, kjer lah-
ko svoj alarmi sistem upravljate prek mobilne-
ga telefona. 

Da bi pripomogli k večji varnosti vašega do-
ma, z vami delimo nekaj uporabnih nasve-
tov:
• Redno zaklepajte vrata.
• Senčila in rolete pustite na običajnih mestih, 
    ne popolnoma zakrite.
• Preudarno uporabljajte telefon (na socialnih 
    omrežjih ne objavljajte slik ali zapisov, ki bi 
    oznanjali vašo odsotnost). 

• Dragocenosti imejte skrite (nakit, tehnično 
    opremo in ostale izdelke višje vrednosti). 
• O svoji odsotnosti obvestite le osebe, ki jim 
    zaupate. 
• S sorodniki ali sosedi se dogovorite, da vam 
    redno praznijo poštni nabiralnik. 
• Vklopite alarm. 

PR

prtje javnega življenja za vse. O podobnih ukre-
pih razmišljajo še v nekaterih drugih državah, 
kar je sprožilo številne proteste po več mestih 
po Evropi. Na Slovaškem in Češkem velja zapr-
tje javnega življenja za necepljene, v Belgiji ši-
rijo uporabo covidnega potrdila. Na Nizozem-
skem se vrstijo protesti in izgredi nasprotnikov 
ukrepov za omejitev širjenja koronavirusa.

Štefka SemV nedeljo je bilo v Zgornji Savinji doli-
ni 368 okuženih oseb: v občini Mozirje 104, 
Nazarje 73, Ljubno 66, Rečica ob Savinji 44, 
Luče 40, Gornji Grad 38 in Solčava 3.
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OSREDNJA KNJIŽNICA MOZIRJE

Petra Širko Poljanšek ponovno direktorica

Petra Širko Poljanšek je zadnje leto 
knjižnico vodila kot vršilka dolžnosti 

direktorice. (Foto: Štefka Sem)

Svet Javnega zavoda Osrednja knjižnica Mo-
zirje je pred časom objavil razpis za direktorja 
knjižnice. Zadnje leto je namreč knjižnico kot 
vršilka dolžnosti direktorice vodila Petra Šir-
ko Poljanšek. Širko-Poljanškova je izpolnjevala 
vse pogoje na omenjenem razpisu in je bila kot 
izbrana kandidatka predlagana v potrditev ob-
činskemu svetu Občine Mozirje.

Občinski svet je na zadnji seji potrdil imeno-
vanje direktorice. Občina je kot ustanovitelji-
ca dolžna dati soglasje k imenovanju direktor-
ja, preostale občine kot pogodbene partnerice 
in strokovni delavci knjižnice pa so podali mne-
nje k izboru kandidatke. 

Štefka Sem

LUČE

Gradnja obvoznice 
tik pred začetkom?

Svetniki Občine Luče so na zadnji seji potrdili 
seznam parcel v občinski lasti, ki so na voljo za 
menjavo lastnikom, katerih parcele se nahajajo 
na začrtani trasi lučke obvoznice.

Ob septembrskem obisku vlade v Savinjski 
regiji je župan Ciril Rosc ponovno dobil zago-
tovilo glede gradnje lučke obvoznice. Po mne-
nju Rosca je ta obljuba trdnejša, saj je aktualna 
vlada naklonjena razvoju podeželja. Obstaja re-
alno upanje, da bo kmalu prišlo do izbire izvajal-
ca del, saj je Ministrstvo za infrastrukturo v sklo-
pu priprav na gradnjo obvoznice že sprožilo po-
stopek odkupa parcel na začrtani trasi. Na obči-
ni so pripravili nabor zemljišč v občinski lasti, če 
bi lastniki želeli svoje parcele, ki so predmet od-
kupa, zamenjati za primerljive parcele v bližini.

Barbara Rozoničnik

ANTON STROPNIK, NAJBOLJ SKRBEN LASTNIK GOZDA V ŠALEŠKI DOLINI

Gozd mu pomeni banko za vlaganja in hude čase

Še zanimivost: Ko je ob koncu 2. sve-
tovne vojne blizu domačije s padalom 
pristal ameriški vojak, so domačini ur-
no pospravili padalo, iz katerega so si 
ženske kasneje iz »prvovrstne svile« 
sešile obleke.

Anton Stropnik (levo) v družbi revirnega 
gozdarja Tomaža Gradišnika. 

(Foto: Aleš Ocvirk)

Anton Stropnik je gospodar domačije Mad-
lešnik iz Skornega pri Šoštanju, ki leži na vrhu 
in skrajnem robu Madleške planine, na nadmor-
ski višini 550 metrov. Ime domačije naj bi izha-
jalo iz ledinskega imena za posekano planino, 
ki se je kasneje zelo zarasla z lesko. Domačije, 
ki je ležala nad leščevjem, se je sčasoma prije-
lo ime Madlešnik. V hiši je ohranjen tram iz leta 
1823, vsekakor pa je kmetija obstajala še pred 
tem časom in je po pričevanjih obsegala preko 
50 hektarov površin.

NA KMETIJI ŽIVIJO IN DELAJO 
TRI GENERACIJE

Danes kmetija obsega 40 hektarov, od tega 
je 28 hektarov gozda, ostalo so travniki, pašni-
ki in njive. Pretežno se ukvarjajo z živinorejo, re-
dijo 30 bikov, in z gozdarstvom. Na kmetiji živijo 
še žena Petra, ki je zaposlena »v dolini«, sinova 
Luka in Miha ter mama Marija, ki je vodila kme-
tijo vse od smrti moža do nedavnega, ko je pre-
pustila gospodarjenje Antonu. 

STABILNI IN LEPO OHRANJENI 
GOZDNI SESTOJI  

Gozd na kmetiji je mešan, od drevesnih vrst 
prevladujejo smreka, bukev in hrast, najdemo 
pa še številne vrste plemenitih listavcev ter jel-
ke. Gozdni sestoji so stabilni, lepo ohranjeni in 
načrtno odprti z gozdnimi vlakami. 

DELO V GOZDU MU JE 
V VESELJE

Gospodar z gozdom zelo skrbno gospoda-

ri, zato je dobro negovan, zdrav in stabilen. Se-
ka premišljeno, samo kar je nujno in potrebuje, 
gozd mu pomeni banko za vlaganja in hude ča-
se. Sečnjo in spravilo opravi sam, zato je ustre-
zno opremljen, izobraževal se je tudi na tečaju 
varnega dela z motorno žago, ki ga je organi-
ziral Zavod za gozdove Slovenije. Do nedavne-
ga mu je pri sečnji pomagala mama. Po sečnji 

vedno izvede gozdni red in uredi gozdne vlake. 
Delo v gozdu mu poleg napora pomeni tudi ve-
liko veselje.

ZAHTEVNA NARAVNA 
OBNOVA

Letos se je skupaj z revirnim gozdarjem odlo-
čil, da se bo lotil naravne obnove na večji povr-
šini. To je bila pomembna odločitev. Kar na treh 
hektarih je izvedel pripravo sestoja za naravno 
obnovo. To pomeni predvsem posek leske in os-
talega grmovnega sloja. Zaradi toplih leg bo tre-
ba ta ukrep vsaj enkrat ponoviti čez tri ali štiri le-
ta. Kljub ponovitvam je ukrep cenejši in lažji od 
obnove s sadnjo.

DOBER POZNAVALEC LOKAL
NE FLORE

Anton Stropnik je poznavalec lokalne flore, 
član Društva lastnikov gozdov Šaleške doline 
in član Turističnega društva Skorno. Rad poma-
ga sosedom. Opravil je nacionalno kvalifikacijo 
iz predelave mesa, kar zelo pritiče njegovemu 
osebnemu imenu.

Aleš Ocvirk
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SAŠA INKUBATOR IZVAJA DELAVNICE ZA MLADE

Brezplačne podjetniške priložnosti 
za tiste z idejami

V prostorih Ljudske univerze Velenje (LUV) v 
Jakijevi hiši v Nazarjah je v ponedeljek, 8. no-
vembra, v sklopu projekta Povezujmo se: skrbi-
mo za naravo, kulturo in našo infrastrukturo po-
tekala brezplačna delavnica Podjetniške prilož-
nosti. Delavnico, kakršne bodo v partnerstvu z 
LUV potekale v vseh občinah naše doline, je vo-
dila Ana Anžej, direktorica SAŠA inkubatorja.

SPODBUDITI MLADE K PODJETNIŠKO 
NARAVNANEMU RAZMIŠLJANJU 

Anžejeva je najprej predstavila delovanje SA-
ŠA inkubatorja, ki pokriva območje Savinjsko-
-šaleške regije. Njihov cilj je ustvarjati podpor-
no okolje za razvoj podjetništva v domači regi-
ji, pri tem pa veliko svoje pozornosti usmerjajo v 
mlade s podjetniškimi idejami. Delavnice, ki bo-
do potekale po vseh zgornjesavinjskih občinah, 
bodo organizirane z namenom, da mlade Zgor-
njesavinjčane spodbudijo k podjetniško narav-
nanemu razmišljanju in jih povabijo v različne 
brezplačne programe, ki jih izvaja SAŠA inku-
bator. 

NA STVARI JE TREBA GLEDATI KOT 
NA IZZIVE NE PROBLEME

Ana Anžej je izpostavila, da je zelo pomembno, 
da mladi začnejo razmišljati izven okvirjev: »Ne 
pričakujemo, da bodo takoj ustanovili svoje pod-
jetje. Toda če nam v tej fazi uspe, da mlade opre-
mimo s pravimi znanji in jih spodbudimo, da zač-
nejo na stvari gledati kot na izzive in ne na pro-
bleme, smo s tem dosegli svoj cilj. Ti mladi bo-
do v prihodnosti imeli pomembne vloge v naših 
podjetjih in bodo dobri zaposleni.« 

VSAKA DOBRA IDEJA IMA 
POTENCIALNEGA KUPCA

Mladim ponujajo vključitev v programe, kot 
so Startup vikend, Hackathon, Podjetniški tram-
polin in Future 4.0. S pomočjo teh programov 
jim omogočajo razvijanje lastnih inovativnih 
idej, saj v SAŠA inkubatorju verjamejo, da ima 
vsaka dobra ideja potencialnega kupca. Nalož-
bo financirata Republika Slovenija in Evropska 
unija iz Evropskega sklada za regionalni razvoj.

Tatiana Golob

OSNOVNA ŠOLA MOZIRJE

Kako iz plastičnih odpadkov naredimo nov izdelek

Barbara Kirn, 
društvo Ekologi 
brez meja:

»V sklopu inici-
ative ECOkidCARE 
2030 podjetja Pla-
stika Skaza otro-
kom predstavljamo 
lastnosti in uporabo 
plastike, predvsem 
pa jih učimo o vpli-
vu plastike na lju-
di in naravo ter sku-

paj razmišljamo o različnih načinih, kako lahko sa-
mi zmanjšamo količino plastičnih izdelkov za en-
kratno uporabo, ki jih uporabljamo. 

Druga delavnica, ki jo pripravljamo za otroke v 
sklopu programa, je posvečena biološkim odpad-
kom in pravilnemu kompostiranju. Zavržena hrana 
je poleg plastike namreč eden največjih okoljskih 
izzivov na področju odpadkov, zelo veliko vlogo pri 
tem pa igramo ravno v gospodinjstvih. Otrokom bo-
mo na delavnici predali kuhinjski kompostnik za bi-
ološke odpadke Organko, ki ga bodo v podjetju Pla-
stika Skaza izdelali iz reciklirane plastike – odsluže-
nih zobnih ščetk, ki jih bodo med obema delavnica-
ma zbrali otroci. Tako bo krog sklenjen.

Čeprav otroci o odpadkih in pravilnem ravnanju 
z njimi večinoma že kar veliko vedo, večkrat brez 
zadržkov poročajo tudi o manj koristnih navadah, 
ki so jih navajeni doma. Verjamemo, da bodo šolar-
ji od obeh delavnic odnesli nova znanja in morda 
kakšno dobro prakso ravnanja z odpadki prenesli 
tudi v svoje domove.«

Šolarji so pozorno prisluhnili predavanju predstavnice društva Ekologi brez meja 
Barbare Kirn o plastiki in odpadkih. (Foto: Nastasja Kotnik)

Učenci 3. razreda Osnovne šole Mozirje so 
prvi petek v novembru z zanimanjem prisluhni-
li predavanju o plastiki in odpadkih. Obiskali so 
jih namreč predstavniki podjetja Plastika Skaza 
iz Velenja in predstavnica društva Ekologi brez 
meja Barbara Kirn, ki je prevzela vlogo vodite-
ljice dogodka.

KATERE VRSTE PLASTIKE POZNAMO 
IN KAKO JO PREDELAMO 

Šolarji so izvedeli vse o tem, kako lahko iz pla-
stičnih odpadkov naredimo nov izdelek, kakšen 
je postopek predelave plastike in katere vrste 
plastike poznamo. Aktivno so se vključevali v 
razpravo, odgovarjali na vprašanja in delili svoje 
izkušnje glede varovanja okolja, pravilnega od-
laganja odpadkov in recikliranja. Skozi igro so 
nato razvrščali različno plastično embalažo. 

IZ ODPADNIH ZOBNIH ŠČETK BO NASTAL 
KUHINJSKI KOMPOSTNIK

Na koncu so se s predstavniki Plastike Ska-

za dogovorili, da bodo v šoli zbirali odslužene 
zobne ščetke. V podjetju Skaza bodo nato iz teh 
ščetk naredili kuhinjski kompostnik Organko, ki 
ga bodo učenci prejeli za darilo. Ob obisku bo-
do predstavniki Skaze izvedli delavnico o organ-

skih odpadkih, ki ji bo sledila gledališka igra Or-
ganko in prigoda z bananinim olupkom. Izved-
bo tovrstnega projekta načrtujejo tudi v Osnov-
ni šoli Nazarje.

Nastasja Kotnik
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ZDRUŽENJE BORCEV ZA VREDNOTE NOB ZGORNJE SAVINJSKE DOLINE

Obeležili spomin na reševanje 
zavezniških letalcev 

Jože Rakun je opisal dogajanje med drugo svetovno vojno, ko je na Pobrežjah pristalo 
zavezniško letalo. (Foto: Nastasja Kotnik)

Pri vzletišču na Pobrežjah je prvo novembr-
sko soboto potekala slovesnost v počastitev 
spomina na reševanje zavezniških letalcev pred 
77 leti. Zbrane je nagovoril Jože Rakun, predse-
dnik Združenja borcev za vrednote NOB Zgornje 
Savinjske doline, ki je slikovito opisal dogajanje 
med drugo svetovno vojno, ko je na Pobrežjah 
pristalo zavezniško letalo Halifax EB 188 britan-
skega kraljevega vojnega letalstva RAF. 

Letalo je 6. novembra 1944 ob spuščanju to-
vora zavezniške pomoči zasilno pristalo na 
omenjenem mestu. Posadka sedmih mož je os-

tala nepoškodovana in se je pod partizansko 
zaščito vrnila v svojo matično bazo. »Spomin na 
te dogodke in plemenita dejanja reševanja člo-
veških življenj negujemo zaradi spoštovanja do 
njih in žrtev upora proti največjemu zlu 20. sto-
letja. S tem tudi krepimo zavest v prizadevanjih, 
da se to ne bi nikoli ponovilo,« je med drugim 
povedal Rakun. Program so z glasbenimi točka-
mi obogatili učenci Osnovne šole Rečica ob Sa-
vinji in članice ženskega pevskega zbora iz Boč-
ne pod vodstvom Jožeta Pustoslemška.

Nastasja Kotnik

DRUŠTVO KORONARNIH BOLNIKOV ZGORNJE SAVINJSKE DOLINE

S prehrano, gibanjem in sproščanjem skrbimo za zdravo srce 
Februarja 2019 je bilo v Mozirju ustanovlje-

no Društvo koronarnih bolnikov Zgornje Savinj-
ske doline. Za predsednika je bil izvoljen Slav-
ko Bric, strokovni vodja pa je prim. Janez Poles, 
ki je letos maja prevzel tudi vodenje nacionalne 
zveze koronarnih društev. Zgornja Savinjska do-
lina je bila do ustanovitve društva ena redkih si-
vih peg na tem področju v Sloveniji.

ZA ZDRAVO SRCE JE TREBA SKRBETI 
VSE ŽIVLJENJE 

V okviru društva bo 1. decembra v Nazarjah 
predavanje na temo, kako poskrbeti za svoje 
srce, kasneje bo še skupščina društva. Primarij 
Poles je povedal, da je predavanje namenjeno 
tako članom društva kot tudi ostalim prebival-

cem doline, kajti za zdravo srce je treba skrbe-
ti vse življenje. Zato se v društvo lahko včlani-
jo tudi zdravi. Največja želja Polesa je, da bi se 
preko društva organizirala vadba na dveh loka-
cijah, v Mozirju ali Nazarjah in v Lučah, kjer bi 
lahko koronarni bolniki vadili pod vodstvom fi-
zioterapevtke.

NE ČAKAJTE, DA TEŽAVE MINEJO 
SAME OD SEBE

Visok krvni tlak in sladkorna bolezen sta 
bolezni, ki najpogosteje pripeljeta do težav s 
srcem. Tudi prehrana, premalo gibanja, debelost 
in še marsikaj vpliva na naše srce, zato so infor-
macije, ki jih udeleženci dobijo na predavanjih, 
pomembne za vse. V času epidemije covida-19 
ljudje težje pridejo do osebnega zdravnika, am-
pak v svoje dobro morajo vztrajati in zahtevati, 
da so obravnavani enakopravno kot bolniki s co-
vidom. Specialisti namreč zaznavajo, da bolniki 
prihajajo k njim, ko je že pozno. Ker težko pride-
jo do zdravnika, se tolažijo, da bodo težave mini-
le same od sebe, a pri boleznih srca se to niko-
li ne zgodi, opozarja prim. Poles, ki ima za sabo 
več kot štiri desetletja dela s pacienti.

POMEN VSAKODNEVNEGA GIBANJA
Skrb za lastno zdravje je pomembna v vseh 

življenjskih obdobjih. Po mnenju Janeza Pole-
sa je najboljša telovadba tista, ki je brezplačna 
- sprehod po gozdu, tek, tudi hišna opravila so 
dobra rekreacija. Pomembno je le, da med giba-

njem spravimo srce do tako visokega utripa, ko-
likor je za posameznika zdravo. Pri organizirani 
vadbi in hoji bolnike ločijo v dve skupini, odvis-
no od sposobnosti posameznika. Ločevanje na 
starejše in mlajše nima smisla, ker so starejši 
nemalokrat v boljši formi kot mlajši.

TUDI SPROŠČANJE JE POMEMBNO
Starostna meja za pojav srčno žilnih bolez-

ni ali srčni infarkt se hitro znižuje. Včasih se je 
ateroskleroza začela pojavljati po 50. letu, zdaj 
se pojavlja že pri pubertetnikih. Zato prim. Poles 
meni, da nikoli ni prezgodaj za vključitev v dru-
štvo, katerega člani se lahko enkrat mesečno v 
prostorih društva, preko spleta ali preko telefo-
na posvetujejo z njim in ga vprašajo vse tisto, za 
kar pri osebnem zdravniku vedno zmanjka časa. 
Poles vsem priporoča, da poskrbijo tudi za spro-
stitev, naj bo to klepet s prijateljem ali meditaci-
ja ali hobi, ki na posameznika vpliva pomirjujo-
če, vse to je v teh časih še posebej pomembno 
in dobrodošlo. 

Tekst in foto: Štefka Sem

Primarij Janez Poles bo v Nazarjah 
predaval, kako poskrbeti za svoje srce.

Predavanje prim. Janeza Polesa Poskrbimo 
za svoje srce bo v sredo, 1. decembra, v 
Domu kulture v Nazarjah.
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PETER WEISS

NADALJEVANJE O MLINIH
Navadni kmečki mlini ima-

jo le po eno kolo in en par črnih 
ali zmesnih kamnov. Med vsemi 
pa je vendarle eden (Stenšakov) 
s črnimi in belimi kamni in seve-
da z dvema mlinskima kolesoma. 
Ta in pa še nekateri drugi s samo 
enim kamnom imajo tudi stope za 
phanje prosene in ječmenove ka-
še. Stenšakovega mlina pa skoraj 
ne moremo prištevati k navadnim 
kmečkim mlinom, saj je ta že moč-
no moderniziran in se v bistvu nič 
ne razlikuje od mlinov v dolinah.

Voda prihaja iz potočnega kori-
ta v lesene žlebove, od tod pa pada 
po strmcu (po raki) v polnike [= po-
unke] velikega kolesa. Zajezitve 
vode ti kmečki mlini torej ne poz-
najo. Motoroge [= mataroge] mlin-
skega kolesa so pritrjene na vodo-
ravno vreteno. Na obeh koncih ima 

Narodopisni zapiski z Gornjegrajskega 
iz leta 1956 (5)

Kje najdemo izvirno objavo teh 
zapiskov? V Kotnikovem zborni-
ku, ki je izšel leta 1956 s podnas-
lovom Narodopisni zapiski z Gor-
njegrajskega in Kozjanskega. – 
Kdo jo je prispeval? Celjski naro-
dopisci, združeni ob dr. France-
tu Kotniku, po katerem se zbornik 
imenuje. Med urejanjem zborni-
ka je leta 1955 namreč umrl. – Ka-
teri kraj je opisan? Večinoma Flor-
jan pri Gornjem gradu, področje 
samotnih kmetij med Gornjim Gra-
dom in Ljubnim ob Savinji. – Tokrat 
si bomo z besedami Draga Preda-
na ogledali še nekatere značilnos-
ti mlinov na tem področju, presko-
čili pa tehnične podrobnosti in iz-
razje za dele mlina, o katerih lah-
ko najbolj radovedni več izvejo iz 
izvirne objave. – Morebitne uredni-
kove dopolnitve ali izpusti so obja-
vljeni v oglatih oklepajih, sicer pa 
je prvotno besedilo tule ponatis-
njeno večinoma brez sprememb.

vreteno po en štekl (tečaj). Oba te-
čaja ležita v blazinkah. Blizu dru-
gega konca vodoravnega vretena 
je vdelano manjše zobato kolo. Ti 
zobje so iz zelo trdega in čvrstega 
lesa. [...] Delovanje mlina je tedaj 
povsem preprosto in jasno: vod-
na energija se spreminja s pomoč-
jo pravokotnega prenosa v mehan-
sko energijo, ki opravlja delo, to je, 
vrti mlinski kamen. [...]

Žito prinašajo hribovski kmetje v 
svoje mlinčke v mehovih. Ti so naj-
pogosteje iz ovčjih kož, včasih iz 
kozjih, v zelo redkih primerih pa tu-
di iz telečjih. Spočetka so jih stro-
jili kmetje sami, pozneje pa so jim 
to napravili krznarji ali pa usnjarji. 
Krznarski mehovi so beli, usnjarski 
pa temnejši, toda trpežnejši. Meh 
ima zgoraj štulo (vrat), spodaj uše-
sa (noge), srednji del pa imenujejo 
poprek [= pôprk] ali krkučnek. [...]

Za polnjenje mehov imajo v mli-
nih posebne hlapce. Nanje po- 
stavijo mehove ali pa tudi vreče. 
Da stoji meh oziroma vreča po-
konci, privežejo štulo meha oziro-
ma rob vreče na skrle, to je na po-
sebno prečko, ki se nahaja na po-
končnem stebričku hlapca.

Mlevske izdelke mečejo iz skrinj 
v mehove in vreče z lesenimi šafla-
mi (lopaticami), za njihovo čišče-
nje pa uporabljajo omelca. Za spra-
vljanje prosene kaše uporabljajo 
posebne lesene posode. [...]

Mlinski kamni se obrabijo. Za-
to jih je treba naostriti. V ta namen 
uporabljajo posebne vrste klepa-
la, tako imenovana pôskrva. Za pri- 
vzdigovanje težkih mlinskih kam-
nov uporabljajo posebne vrste že-
leznih drogov, [ki jim pravijo] tace 
ali štange.

Važna naprava v teh kmečkih 
mlinih je tudi skodla, s pomočjo ka-
tere se samodejno vrže voda dol, 
kot pravijo domačini. Ta naprava je 
kaj preprosta. Njeni poglavitni de-
li so strela, to je vodoraven drog, ki 
sloni zunaj mlina nad višino mlin-
skega kolesa na navpičnem drogu. 
Nad tem navpičnim drogom leži na 
streli strmec. Močan lesen klin pre-
prečuje, da ne more strmec zdrk-

niti čez strelo. Skodla je masiven 
okvir pravokotne oblike, v katerega 
podolgovato odprtino namestimo 
v mlin segajoči konec strele. Skod-
la ima na svoji zgornji prečki zave-
zano vrvico, ki teče skozi škrebec 
(škripec) v grot [= grod]. Na konec 
v grot segajoče vrvice je privezana 
deščica trikotne oblike, ki jo polo-
ži mlinar na dno grota, preden vsu-
je žito vanj.

Naprava deluje takole: teža žita 
pritiska na deščico na dnu grota. 
Deščica je povezana s skodlo pre-
ko škripca z vrvico, ki je točno tako 
dolga, da lahko drži skodla strelo v 
napetem položaju. Na ta način drži 
strela strmec nad vodnim kolesom 
in voda pada v polnike; kolo se vrti, 
mlin melje.

Ko steče iz grota skozi vevnico 
domala že vse žito, popusti pritisk 
na trikotno deščico, ki se zato spro-
sti in zdrkne iz grota. Skodla pade 
zdaj na strelo, ki se zaradi tega 
sproži in zdrkne za kakega pol me-
tra navzven. S tem se za isto dol-
žino odmakne na zunanjem koncu 
tudi strmec; voda je vržena s kole-
sa, ki se zaradi tega ustavi in mlin 
obstane. [...]

Kmečki mlini igrajo v teh odroč-
nih gorskih saminah prevažno go-
spodarsko vlogo. Prvič opravljajo 

(Podatke [o mlinih] so [leta 1950] dali: Anton Drobež, po domače 
Završnik, Florjan 27; Anton Stenšak, Florjan 5; Franc Zalesnik, po do-
mače Vršnik, Florjan 4; Franc Prek, po domače Mavrič, Florjan 20.)

to delo pozno v jeseni, ko po bre-
geh ni več poljskega dela, in zgo-
daj spomladi, ko njive v strminah 
še ne kličejo plugov. Drugič pa op-
ravljajo to delo tako rekoč kar mi-
mogrede in brez posebnih skrbi in 
naporov, čeprav le ni, kakor smo vi-
deli, tako lahko in preprosto.

Če srečamo hribovskega kme-
ta z oprtanim napolnjenim me-
hom, ki se opira zlasti nazaj gre-

de na močno gorjačo, tedaj se pre- 
pričamo, da se za to navidezno idi-
lo in romantiko skriva trdo in tež-
ko delo. Zlasti velik napor zahteva 
nošnja mlevskih izdelkov v meho-
vih navkreber nazaj proti domači-
jam.

Poleg tega pa so kmečki mlini 
zelo gospodarne naprave. Razen 
mazila za mazanje tečajev, za kar 
pa v sili uporabljajo tudi pokvarje-
no domačo mast, ne potrebujejo 
skoraj nobenih pomožnih sredstev. 
Mline popravljajo kar sami, sami so 
mlinarji, žito prenašajo v mline ozi-
roma odnašajo iz njih mlevske iz-
delke spet sami, tako da se ne ob-
rabljajo niti vozila niti ne trpi vpre-
žna živina. Še največ trpi moški, 
v čigar rokah je od gradnje mli-
nov dalje tudi vse delo, ki je v tes-
ni zvezi z mletjem in mlinarstvom 
nasploh. 

Završki mlin v Florjanu pri Gornjem Gradu leta 1950 
(iz Kotnikovega zbornika) 



Savinjske novice št. 47, 26. november 202114

Oglasi



Savinjske novice št. 47, 26. november 2021 15

Intervju

LOVRO BIZJAK

Mozirjan v nogometni ligi prvakov
Nogometaš Lovro Bizjak iz Mozirja je januarja 

letos podpisal dveletno pogodbo z moldavskim 
klubom Sheriff. 28-letni napadalec, ki trenutno 
okreva po poškodbi, je pred nesrečnim sluča-
jem na treningu z odlično igro znatno pripomo-
gel k zgodovinskemu uspehu kluba in njego-
vi uvrstitvi v ligo prvakov. Lovrova nogometna 
kariera je tudi sicer precej razgibana in boga-
ta s številnimi zadetki, vsekakor pa lahko govo-
rimo o zgodbi o uspehu, vztrajnosti in načrtnem 
delu, ki se je začela na zelenicah Nogometnega 
društva Mozirje. 

• Za kakšno poškodbo gre in kdaj predvi-
devate, da se boste lahko pridružili soigral-
cem na igrišču? 

Na treningu, teden dni pred ligo prvakov, je 
prišlo do hudega trčenja s soigralcem. Kasne-
je se je izkazalo, da gre za strgana ligamenta v 
gležnju in potrebna je bila operacija. Sedaj, dva 
meseca po operaciji, že treniram, zaenkrat le v 
fitnesu in tekaške vaje, ampak stanje je že bi-
stveno boljše. Do decembra bo gleženj, kot mo-
ra biti. Potem sledi zimski premor, januarja pa se 
na pripravah vračam na treninge z ekipo.

• S klubom Sheriff ste v ligi prvakov pos-
krbeli za veliko presenečenje in presegli vsa 
pričakovanja. Tudi po vaši zaslugi ste v kva-
lifikacijah izločili beograjsko Crveno zvezdo, 
nato pa še zagrebški Dinamo. Premagali ste 
celo sloviti madridski Real. Kako doživlja-
te tekme svojega kluba, ko jih morate spre-
mljati kot gledalec? 

Seveda, to so nepozabni trenutki, ko prema-
gaš dve najboljši ekipi na Balkanu. Res smo bi-
li presenečenje in hit letošnje lige prvakov. S so-
igralci smo v to verjeli, verjeli smo, da zmoremo 

in to tudi dokazali. Spremljanje ekipe s tribune 
ali preko televizijskega ekrana je malce čudno, 
saj bi bil veliko raje na igrišču. Tam sem tudi ve-
liko manj nervozen, seveda pa fante tudi v tej 
situaciji podpiram in zanje navijam, kar se da.

• Kakšne, menite, so vaše možnosti, da bi 
zaigrali v osmini finala lige prvakov in kate-
re tekme vaš klub še ločijo od morebitnega 
zgodovinskega dosežka?

Možnosti za osmino finala lige prvakov so se-
daj manjše, kajti prehitela sta nas tako Real Ma-
drid kot Inter Milano. V skupinskemu delu sta 
nam ostali še tekmi z Real Madridom in Shakh-
tarjem, v osmino finala bi se lahko uvrstili, če 

Shakhtar in Real premagata Inter, mi pa prema-
gamo Real ali Shakhtar. Tretje mesto v skupini 
nas pelje v osmino finala lige Evropa, kar je tudi 
zelo lep dosežek.

• Vaša pot do moldavskega Sheriffa je bi-
la precej razgibana. Pred tem ste igrali za 
ruskega prvoligaša FC Ufa, s katerim je bi-
la pogodba ob začetku letošnjega leta spo-
razumno prekinjena. Vam je bolj ustrezalo 
prej v daljni, mrzli Rusiji ali sedaj v Tiraspo-
lu v Moldaviji, kjer ste vendarle nekoliko bli-
že rodni grudi?

Ruska liga velja za šesto najboljšo in najtež-
jo ligo na svetu, zato je bil izziv izjemo velik. Kot 
igralec sem se v FC Ufa zelo dobro razvil in pri-
dobil veliko nogometnih izkušenj, zato mi je bilo 
ob prihodu v Sheriff nekoliko lažje in je bila zad-
nja polovica sezone tudi veliko boljša in bolj bo-
gata z goli kot prejšnje v Rusiji.

• Moldavski nogomet je pri nas dokaj ne-
poznan. Bi ga lahko primerjali s slovenskim? 

Nerad primerjam lige, igralce in kakovost ig-
re. Vsaka liga je na svoj način zahtevna in danes 
nikjer na svetu ni več lahko igrati nogometa. Vsi 
se hočejo dokazati, vsi se trudijo po svojih naj-
boljših močeh in prav zato je nogomet tako pri-
ljubljen po celem svetu.

• Oktobra lani vas je doletela čast, da ste 
zastopali barve Slovenije. Kaj je za vas po-
menila reprezentančna izkušnja in ali se na-
dejate še kakšnega vpoklica? 

Igrati za reprezentanco svoje države je naj-
več, kar lahko igralec doseže, in tega si želi 
pravzaprav čisto vsak nogometaš na svetu. Ze-
lo sem ponosen in srečen, da me je doletela ta 

čast, ki je bila nagrada za trdo delo, odrekanja in 
dobre predstave. Seveda si bom še naprej priza-
deval za čim boljšo igro, za slovensko reprezen-
tanco pa bi, če se bi pokazala priložnost, seveda 
še z veseljem zaigral.

• Izhajate iz družine, zapisane nogometu. 
Tudi vaš brat Jaka in brat dvojček Boštjan se 
profesionalno ukvarjata z nogometom. Kak-
šen je bil utrip v družini, ko se je bilo potreb-
no prilagajati treningom in tekmam? 

Res je, brez najboljših staršev in starih star-
šev bi bilo zame, Boštjana in Jako zelo težko, 
saj so nas vsak dan vozili sem in tja, kombinira-
li prevoze iz šole in na treninge. Poleg tega je bi-
lo potrebno usklajevati službo staršev, kar je bi-
lo včasih težje, kot se sliši. Ampak kjer je volja, 
tam je pot, in to smo tudi dokazali.

• Vsi trije ste svojo kariero začeli graditi v 
Nogometnem društvu Mozirje. Kako se spo-
minjate svojih začetkov? Se še kdaj oglasi-
te v društvu? 

Seveda se rad spominjam svojih prvih nogo-
metnih korakov. Zame so bili to zelo lepi časi, 
zato bo imelo Nogometno društvo Mozirje v mo-
jem srcu vedno prav posebno mesto. Za vse, kar 
so nam v klubu omogočili in pomagali, sem ze-
lo hvaležen. Še vedno smo v kontaktih in v zelo 
dobrih odnosih. Po svojih močeh jim pomagam, 
kolikor je to potrebno. Še enkrat jim iskreno če-
stitam za nepozaben uspeh, ki so ga dosegli v 
prvi polovici te sezone, in so trenutno na prvem 
mestu MNZ Lige, brez poraza.

• Menda ste vnet navijač Barcelone. Kaj 
vas pri klubu najbolj pritegne? 

Že od malih nog navijam za FC Barcelona. 
Med vsemi igralci mi je bil najbolj všeč Ronal-
dinho, nogometni čarovnik, kasneje pa ga je na-
domestil najboljši igralec na svetu, Lionel Messi.

• Kakšne so želje in cilji vašega kluba She-
riff? Pogledujete že proti naslednji evropski 
sezoni? 

Trenutno smo v klubu fokusirani na dober za-
ključek prvega dela sezone, tako v prvenstvu 
kot v ligi prvakov. Med zimskim premorom bo-
mo stvari dobro analizirali in postavili nove cilje. 
Za njihovo doseganje bo potrebno spet ogrom-
no trdega dela in prepričanja v uspeh. Dokazali 
smo, da je z veliko volje in želje po uspehu v no-
gometu mogoče čisto vse.

Barbara Rozoničnik

Lovro Bizjak okreva po poškodbi, a se bo 
kmalu pridružil soigralcem v boju za čim 
višjo uvrstitev v ligi. (Foto: osebni arhiv)

»Igrati za reprezentanco svoje države je 
največ, kar lahko igralec doseže, in tega 
si želi pravzaprav čisto vsak nogometaš 
na svetu.«

»Že od malih nog navijam za FC 
Barcelona. Med vsemi igralci mi je bil 
najbolj všeč Ronaldinho, nogometni 
čarovnik.«
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OSEMDESET LET ALOJZA PLAZNIKA IZ LJUBIJE

»Nikoli ni dobro biti skrajnež, s silo 
in hudobo ne prideš daleč« 

Malo je posameznikov, ki bi bi-
li pri osemdesetih še družbeno ak-
tivni v smislu vodenja društva v lo-
kalnem okolju. Alojz Plaznik iz Lju-
bije, ki je v začetku novembra slavil 
okroglo obletnico, je bil celotno živ-
ljenje zavzet, požrtvovalen in viden 
član družbe v naši dolini. Največji 
del službene poti je namenil vodenju 
zgornjesavinjske kmetijske zadruge, 
ki je v tistih časih zaposlovala 350 
ljudi in imela več dejavnosti, vsako s 
svojimi izzivi in včasih nasprotujoči-
mi si interesi.

Kljub vodstvenim vlogam je Alojz Plaznik oh-
ranil preprostost, skromnost in zdrav razum. Na 
povabilo k intervjuju je odgovoril, da ne ve, s 
čim si je zaslužil takšno pozornost. No, v uredni-
štvu takšnih dvomov nimamo. Življenje ga je vo-
dilo po različnih poteh, na katerih je nabral og-
romno izkušenj, prijetnih in tudi nekaj grenkih. 
Zadnjih osemnajst let, odkar je bilo ustanovlje-
no Sadjarsko društvo Franca Praprotnika Mozir-
je, je njegov predsednik. S tem se mu je, na svoj 
način, uresničila želja iz otroških dni, da bi se 
posvetil slastnemu sadju.

• Že dolgo ste Mozirjan, a vaša življenjska 
zgodba se je začela v Lučah. Kako se spomi-
njate otroštva?

Rojen sem bil doma, na mamini domačiji v 
Podvolovljeku, blizu Luč. Staršema se je rodi-
lo pet otrok, vendar je prvi brat umrl kmalu po 
rojstvu. Na kmetiji sem preživel otroštvo, vključ-

no z nesrečnim časom vojne. Spomnim se haj-
ke leta 1944, nemške ofenzive, zaradi katere smo 
dva tedna preživeli skriti na sosedovem seniku 
ob črni kavi in ovsenem kruhu. To so bili težki 
časi. 

Sedem let sem hodil v osnovno šolo v Lučah, 
nato sem se s pomočjo štipendije, ki je pokrila 
stroške internata, lahko vpisal na nižjo gimna-
zijo v Gornjem Gradu. Potem se je bilo potrebno 
odločiti, kam naprej, v srednjo šolo. V tistih ča-
sih je bilo aktualno šolanje za kmetijstvo, domo-
vina je potrebovala strokovni kader s tega pod-
ročja. Štirinajst učencev iz Zgornje Savinjske 
doline se nas je odločilo za kmetijsko šolo v Ma-
riboru, a po končanem šolanju, žal, nihče ni do-
bil zaposlitve v domači dolini. 

• Kam ste se usmerili po srednji šoli?
Po štirih letih v Mariboru sem se vpisal na Bi-

otehniško fakulteto v Ljubljani, smer živinoreja, 
saj je bila to glavna panoga v naši dolini. Po kon-

čanem študiju sem šel za pol leta v Nemčijo na 
Inštitut za žlahtnjenje žit, kjer sem se srečal s 
študenti iz cele Evrope. To je bila zame zelo za-
nimiva izkušnja. Nato me je čakalo služenje vo-
jaškega roka. 

• In potem? Zaposlitev?
Zadruga me je štipendirala v srednji šoli in na 

fakulteti. Začel sem delati kot terenski pospeše-
valec za gradnjo hlevov, nato sem bil programer 
in analitik. V zadrugi sem bil zaposlen več kot 
trideset let, od tega po sili razmer oziroma zara-
di kadrovskega primanjkljaja tri mandate oziro-

ma dvanajst let kot direktor ali v. d. direktorja. Ko 
so mi začeli lasje siveti, sem spoznal, da je treba 
razmisliti o spremembi. 

• Večina Zgornjesavinjčanov vas pozna 
ravno kot dolgoletnega direktorja Zgornje-
savinjske kmetijske zadruge Mozirje. Kaj so 
bili na tem delovnem mestu največji izzivi za 
vas?

V najboljših časih je zadruga zaposlovala 
okoli 350 ljudi in je bila ena vzornejših v takra-
tni Jugoslaviji. K nam so prihajali na oglede in 
ekskurzije iz vseh republik tedanje države. Glav-
na dejavnost zadruge je bilo sodelovanje s kme-
ti in odkup pridelkov, vendar je to predstavlja-
lo le okoli dvajset odstotkov prihodkov iz poslo-
vanja, medtem ko je trgovina prinesla polovico 
prometa. Ostalo so bile še druge dejavnosti, kot 
so gostinstvo, lastna kmetijska proizvodnja, av-
to park, obrtna kooperacija in drugo. Vsaka od 
teh dejavnosti je imela svoje interese in zahte-

ve, ki so si pogosto nasprotovale, zato je bilo ze-
lo zahtevno krmariti med vsemi temi pritiski in 
ni bilo prav nič romantično. Moja naloga je bila 
vzdrževati kar se da solidne odnose s kmeti in z 
zaposlenimi v vseh dejavnostih, da ne bi priha-
jalo do konfliktnih situacij in sporov.

• En mandat, od leta 1982 do 1986, ste bi-
li tudi predsednik Skupščine občine Mozirje, 
ki je pokrivala celotno Zgornjo Savinjsko do-
lino. Kakšne spomine imate na to obdobje?

Politika mi ni najbolj ležala. Želel sem si čim 
prej nazaj v kmetijstvo, kot si riba želi nazaj v vo-

»V osnovni šoli sem v spis zapisal, da bom šel na kmetijsko šolo, ker rad jem grozdje.« 
(Foto: osebni arhiv Alojza Plaznika)
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do. Funkcija predsednika skupščine je bila ve-
zana na bolj formalne in upravne zadeve, z go-
spodarstvom pa se je ukvarjal takratni izvršni 
svet, ki ga je vodil Franc Miklavc. Zelo dobro sva 
se razumela. Spominjam se, da se je v tistem ča-
su vse gradilo s samoprispevki. Apetiti in potre-
be krajevnih skupnosti so bili veliki, denarja pa 
vedno premalo. 

• Leta 1974 se je začelo urejanje Mozirske-
ga gaja. Bili ste zraven, ko se je ustanavljal in 
gradil. Kakšna je bila vaša vloga?

Idejna vodje projekta sta bila vrtnar Jože 
Skornšek in pokojni Ivan Zupan kot predsednik 
turističnega društva.  Sam sem bil vključen v 
odbor za ustanovitev in sem pomagal po svo-
jih močeh. Angažirali so me predvsem pri grad-
nji kmečke hiše kot dela etnografske vsebine v 
parku. Zadruga, ki je takrat gradila restavracijo 
Gaj, je prispevala z gradbenim materialom. Kjer 
je zdaj parkirišče, je bila hmeljska sušilnica, ki 
jo je bilo treba odstraniti za turistične in širše 

družbene namene. V posebnem spominu so mi 
ostale udarniške akcije čiščenja gmajne, ki so 
jo domačini nekoč koristili za pašo živine, ko pa 
so to opustili, je prostor zaraslo gosto grmičevje. 
Obenem so se tam nakopičila divja odlagališča 
odpadkov. Za ureditev prostora je bilo opravlje-
nih na tisoče prostovoljnih ur krajanov, kar ne-
kaj sem jih prispeval tudi sam.

• Konec letošnjega septembra je Sadjar-
sko društvo Franca Praprotnika Mozirje pos-
talo polnoletno. Vodenje društva ste prevze-
li že ob ustanovitvi leta 2003, teče vaš četr-
ti predsedniški mandat. Kaj vas je pritegnilo 
v to dejavnost?

(Nasmešek.) Lahko bi rekel, da se je krog 
sklenil, da se mi je uresničila želja iz otroštva. 
Oče je bil partizan, borec Šlandrove brigade. Po 
vojni je ostal v stiku z nekdanjim soborcem, ki 
je vsako jesen prihajal k nam na obisk. Prinašal 
nam je jabolka in grozdje. Ker pri nas to ni uspe-
valo, je bila za nas, otroke, to prava poslastica. 
Tako močno se mi je vtisnilo v spomin, da sem v 
osnovni šoli v spis zapisal, da bom šel na kme-
tijsko šolo, ker rad jem grozdje.

• Koliko članov šteje društvo? 
Začeli smo s šestnajstimi člani, danes nas je 

sto petnajst. Včlanjujejo se tudi občani iz sose-
dnjih občin izven naše doline. Pogrešamo več 
mladih in tudi žensk. 

• Kakšna je vaša vizija sadjarstva v doli-
ni, Sloveniji? Usmerjate se bolj v stare sor-
te, kajne?

Prepričani smo, da Slovenija v Evropi ne more 
biti konkurenčna z intenzivnimi, novejšimi sor-

tami jabolk, pač pa je lahko s starimi, neškrop-
ljenimi sortami in njihovimi proizvodi iz domače 
predelave. Mislim, da bi tu morali iskati butično 
tržno nišo. Stare sorte so že stoletja prilagojene 
na naša tla in klimo, so tudi bolj odporne na raz-
lične bolezni, škodljivce in onesnaženje. Pozna-
no je reklo, da je sadje brez škropljenja lahko le-
po le, če je … plastično. Če želiš jesti zdravo sad-
je, ne smeš biti občutljiv na kakšne pikice. Šte-
vilne nove sorte zahtevajo skrbno strokovno ne-
go in dosledno zdravstveno zaščito, torej veli-
ko škropljenj.

• Poslanstvo društva je strokovno izobra-
ževanje članstva in osveščanje prebivalstva 
o pomenu ohranjanja travniških sadovnja-
kov kot pomembne sestavine podeželske 
kulturne dediščine. Kaj je vaša posebnost?

Na Rožniku nam je Občina Mozirje odstopila 
zemljo, kjer urejamo učni sadovnjak. Ta vključu-
je jablane treh različnih generacij: gensko ban-
ko starih sort, bolj intenziven nasad z novejši-
mi sortami zadnjih trideset let in nasad najno-
vejših sort, ki so po izkušnjah Kmetijskega in-
štituta Slovenije nekoliko bolj odporne. Nekate-
ri člani so po principu botrstva vplačali za sadi-
ke, ki so jih namenili svojim otrokom ali vnukom. 
Gre za edinstven način v Sloveniji, s katerim že-
limo med mladimi spodbujati ljubezen do sad-
jarstva. Lepo je videti, kako prihajajo ob sončnih 
nedeljskih popoldnevih na sprehod botri s svo-
jimi obdarjenci k svojim drevesom in se skupaj 
ponosno slikajo. 

• Poleg strokovnih predavanj, ekskurzij, 
delavnic obrezovanja in drugih aktivnosti 
vsaki dve leti organizirate razstavo, na kate-
ri je predstavljeno impresivno veliko različ-
nih starih sort.

Ocenjujemo, da na naših kmetijah obstaja še 
okoli sto do sto petdeset starih sort jablan, med-
tem ko jih je bilo nekoč verjetno tristo ali več. 

• Znano je, da je dolina na področju kmetij-
stva usmerjena pretežno v živinorejo. Koliko 
je to območje sploh primerno za sadjarstvo? 

Predalpska klima je ostrejša kot štajerska 
ali posavska, kjer je glavno sadjarsko območje, 
vendar so možnosti tudi pri nas primerne. V ča-
su Franca Praprotnika je sadni trgovec Pevec iz 
naše doline odkupil letno do 180 vagonov sadja 
za izvoz v Avstro-Ogrsko, po nekaterih podatkih 
celo za Egipt. Po razpadu Avstro-Ogrske smo iz-
gubili ta velik trg in sadjarstvo je postopoma dr-
selo v zaton. K sreči ima večina hribovskih kme-
tij danes še vedno star sadovnjak. 

Ker ekstenzivno sadjarstvo ni finančno stimu-
lativno, se sadovnjakom bolj posvečajo samo tis-
ti, ki negujejo poseben odnos do tega. Preveč sa-
dovnjakov je prepuščenih samim sebi, pomlaje-
vanje pa opravi kvečjemu narava v obliki žledo-
lomov in podobno. V društvu si želimo razširiti 
zavest, da je sadje eno najbolj zdravih živil, če je 
pridelano na ekološki način. In da znamo ceniti 
kmečke sadovnjake, dokler še obstajajo. Danes 
je na žalost tako, da cenimo samo še to, kar se 
splača, sadjarstvo pa zahteva tudi ljubezen, zna-
nje in trud. Brez tega ni uspeha. 

• V vašem življenju ste opravljali številne 
funkcije, marsikaterega področja se v tem 
pogovoru nismo dotaknili. Nabrali ste šte-
vilne izkušnje. Bi, za konec, podelili z nami 
kakšne svoje misli, življenjska spoznanja?

Mislim, da nikoli ni dobro biti skrajnež in da ni 
absolutne resnice. Prav tako menim, da s silo in 
hudobo ne prideš daleč, pač pa je potrebno de-
lati na pošteni komunikaciji in odnosih. Največji 
izziv za prihodnost pa je ekologija. Predolgo se 
nismo zavedali, da smo preveč kruti do narave, 
ki se nam sedaj maščuje, mi pa se ob tem jezi-
mo zaradi poplav, ujm in se čudimo, da letni ča-
si niso več to, kar so bili. 

Pogovarjala se je Vesna Petkovšek

Alojz Plaznik v svojem sadovnjaku v Kolovratu (foto: osebni arhiv)

»Danes je na žalost tako, da cenimo sa-
mo še to, kar se splača, sadjarstvo pa zah-
teva tudi ljubezen, znanje in trud. Brez tega 
ni uspeha.«
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ODBOJKARSKI KLUB KLS LJUBNO

Prvi poraz Ljubenk
Odbojkarice KLS Ljubno so v petem krogu 

tekmovanja v 2. DOL vzhod na domačem igrišču 
gostile prvouvrščeno ekipo s Prevalj in doživele 
prvi poraz v jesenskem delu prvenstva. 

Ljubenke so bile skozi celotno tekmo dostoj-
ne tekmice gostujočim igralkam, saj so bile v 
vseh treh nizih rezultatsko povsem blizu, a so 
na koncu morale priznati poraz proti visokim ko-
roškim igralkam. Domačinke so pokazale veli-
ko borbenost tako v napadu kot obrambi, a še-
pali so servisi, dovolile pa so si tudi kar nekaj 
osnovnih tehničnih napak, zato je bil poraz z 0:3 
(24:26, 22:25, 22:25) neizogiben. Na prvenstveni 
lestvici po štirih odigranih tekmah igralke KLS 
Ljubno zasedajo 4. mesto.

Franjo Atelšek

KOŠARKARSKI KLUB NAZARJE

Po dveh podaljških zaslužena zmaga 
Nazarski košarkarji so se v 9. krogu 3. SKL – 

vzhod pomerili s tekmeci iz Krškega. Tekma v 
Športni dvorani Nazarje je bila prava poslasti-
ca za navijače, saj sta bila odigrana kar dva po-
daljška. Končni rezultat je bil 97:91 za nazarsko 
moštvo.

ZOPET SLABŠI ZAČETEK 
Domači košarkarji zdaj že kar po pravilu slabo 

odprejo tekmo. Tako je bilo tudi v soboto. Krško 
je prvo četrtino dobilo z rezultatom 18:14, na od-
mor pa odšlo s prednostjo devetih točk.

BOLJŠE NADALJEVANJE
V tretji četrtini so se Nazarčani s trojko kape-

tana Lovra Blatnika približali le na točko zao-
stanka, toda gostje so se do konca četrtine zo-
pet odlepili in v začetku zadnje povedli za osem. 

Domači so v zadnji minuti rednega dela uspeli 
izid izenačiti, odločilen met za zmago pa je zgre-
šil Blatnik.

VERŠNIK PRIBORIL DRUGI 
PODALJŠEK

V podaljšku so Krčani povedli in imeli pet-
najst sekund pred koncem prosti met za zma-
go, ki pa so ga zgrešili. Na drugi strani je Anže 
Veršnik zadel trojko za izenačenje in ekipi sta 
igrali še en podaljšek. Nazarčani so ga odigra-
li odlično in si zagotovili novo zmago v prven-
stvu, kjer trenutno zasedajo osmo mesto. Kar 36 
točk je dosegel najboljši strelec domačinov Lo-
vro Blatnik, 15 oz. 13 točk sta prispevala Andraž 
Zavolovšek in Žiga Plesnik.

Primož Vajdl

MOZIRSKI GAJ

Pony - okolju 
prijazno prevozno 

sredstvo

Kolo pony je iz rok direktorja Turne 
Vladimirja Pogača sprejel predsednik EHD 

Mozirski gaj Darko Bele. 

V Mozirskem gaju imajo novo, okolju prijazno 
službeno vozilo, s katerim se bodo lahko skrbni-
ki vozili po parku. To je kolo pony, ki jim ga je po-
darilo podjetje Turna Rog Bikes iz Šoštanja, s ka-
terim sodelujejo že nekaj časa.

Podjetje Turna se je odločilo, da ekipi Mo-
zirskega gaja podari personalizirano kolo svetlo 
zelene barve, ki ga krasi uporabna košara z lo-
gotipom parka. Člani ekipe se bodo lahko z njim 
vozili po opravkih, ki dnevno nanesejo kar ne-
kaj kilometrov.

Nastasja Kotnik, 
foto: arhiv EHD Mozirski gaj

6. SAVINJSKA REGATA

Zmaga jadralk s skiperjem Podlesnikom

Zmagovalna ekipa Sail Nomad s skiperjem Boštjanom Podlesnikom 
(Foto: arhiv JK Savinja)

Jadralni klub Savinja z Rečice ob Savinji osta-
ja zvest tradiciji. Po tem, ko so lani zaradi epide-
mije morali odpovedati Savinjsko regato, so jo 
letos uspeli izvesti. So pa zaradi vremenskih raz-
mer spremenili traso tekmovanja. Namesto Kor-
natov, ki so bili prizorišče tekmovanja vseh prvih 
pet let, so izbrali zavetje otoka Žut. 

SUVERENA ZMAGA ZA SAIL NOMAD
Pod vodstvom izkušenega skiperja Boštja-

na Podlesnika je suvereno zmagala sicer zde-
setkana ekipa jadralk pod imenom Sail Nomad. 
Drugo mesto so zasedli Ihanski brancini iz spo-
dnje Savinjske doline s skiperjem Aljažem Sir-
šetom, tretje mesto pa je pripadlo uveljavlje-
ni ekipi Veseljaki z gostujočim skiperjem Mar-
kom Kočilo.

Savinjska regata sodi med monotipne rega-
te, kar pomeni, da imajo vse ekipe enake bar-
ke z enako opremo, kar prispeva k izenačenim 
bojem, predvsem med boljšimi ekipami. Kot je 
povedal Boštjan Podlesnik, je otok Žut dal ude-
ležencem regate prvi dan varno zavetje pred 
močno burjo, naslednji dan pa so bile razmere 
povsem drugačne: »Pomankanje dopoldanske-
ga vetra smo izkoristili za snemanje videospota 
kluba. V popoldanskih urah je termika vendar-
le naredila svoje in v prijetnem maestralu smo 
uspešno izvedli regato v skladu s pravili in na-
črti sodniške ekipe.« Kljub temu, da je bilo letos 
manj ekip kot pretekla leta, boji na morju niso 
bili zato nič manj lepi in napeti.

RŠ
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ILEŠIČEV MEMORIAL NA REČICI OB SAVINJI

Za konec sezone slavil Žiga Rosenstein

Najboljši tenisači v družbi županje Ane Rebernik in vodje tekmovanja 
Andreja Weissa (desno).

V Športnem društvu Mladost so letošnjo 
športno sezono na teniških igriščih zaključili z 
Ilešičevim memorialom v spomin na prijatelja 
dr. Mirka Ilešiča, ki je bil med najbolj zaslužnimi 
posamezniki za gradnjo teniških igrišč na Reči-
ci ob Savinji.

Na zadnjem turnirju se je pomerilo 64 tekmo-
valcev iz cele Zgornje Savinjske doline. Po na-

petih bojih je slavil Žiga Rosenstein, ki je v fi-
nalu premagal Mitja Božiča, v polfinalu pa sta 
obstala Nace Selišnik in Tomaž Žerovnik. S 
tem je bilo zaključeno tudi tekmovanje v vseh 
osmih ligah, ki jih igrajo na rečiških igriščih, 
med njimi sta tudi dve ženski. Rezultati po po-
sameznih ligah so objavljeni na spletni strani.

US

SVETOVNI POKAL V SMUČARSKIH SKOKIH

Timi Zajc na drugi tekmi tik pod stopničkami

Kot kaže, je temnega obdobja za Timija 
Zajca konec. (Foto: SZS)

Ljubitelji smučarskih skokov so pretekli ko-
nec tedna prišli na svoj račun, saj se je v Niž-
njem Tagilu začela olimpijska sezona. V sloven-
ski ekipi je bil tudi član Smučarsko skakalnega 
kluba Ljubno ob Savinji BTC Timi Zajc, ki je na 
drugi tekmi osvojil četrto mesto.

POTRDITEV, DA SKAČE ZELO DOBRO 
Zajc se je po devetem mestu v prvi seriji z 

odličnim skokom povzpel na mesto tik pod sto-
pničkami in dokazal, da še zna skakati. Manj 
sreče je imel na prvi tekmi, ko se mu po dob-
rih skokih na treningu ni uspelo prebiti sko-
zi sito kvalifikacij. Po četrtem mestu je pove-
dal: »Sem kar zadovoljen, glede na to, da sem 
bil včeraj prost, ker se nisem prebil čez kvalifi-

kacije. Zdaj sem dobil potrditev, da skačem ze-
lo dobro in grem lahko mirno v naslednji konec 
tedna.« Naslednje tekme skakalce čakajo v Ru-
ki na Finskem.

TRENER VERJAME VANJ
Serijski zbiralec naslovov državnega prvaka 

od najmlajših kategorij do članske se po lan-
ski začasni izključitvi iz reprezentance na sve-
tovnem prvenstvu v poletih v Planici ni več na-
šel. A kot kaže, je temnega obdobja za Zajca ko-
nec. Po besedah trenerja Roberta Hrgote ska-
če dobro in potrebuje le še kakšno rezultatsko 
potrditev. Očitno je Timi zdaj našel, kar je pogre-
šal v lanski sezoni.

Štefka Sem

ODBOJKARSKI KLUB MOZIRJE

Tesna zmaga v Medvodah
Mozirske odbojkarice pod vodstvom Matije 

Petriča nadaljujejo z odličnimi predstavami v 
1. B državni odbojkarski ligi in po novi zmagi v 
gosteh ostajajo na drugem mestu prvenstvene 
lestvice. Tokrat so si zmago s 3:2 priigrale proti 
mladi ekipi Vitala Ljubljana.

BOLJŠI ZAČETEK DOMAČINK
Srečanje je potekalo v Medvodah, bolje pa 

so ga začele domačinke. Mozirjanke so nato 
vzpostavile ravnovesje, a so Vitalovke uspešno 
zaustavljale njihove napade in z dobrimi servi-
si poskrbele za zmago v prvem setu s 25:18. Ize-
načeno se je začel tudi drugi set, dokler niso go-
stje izboljšale igre in praktično brez napak pos-
krbele za zmago s 25:16.

GOSTJE POVEDLE, A DOVOLILE IZENAČENJE
Mozirjanke so bolje začele tudi tretji set, do-

mači blok je deloval slabo, zato so gostje nizale 
točko za točko. Domačinkam je pri 18. točki us-
pel priključek, izkušnje pa so bile na strani Mo-
zirjank, ki so set dobila s 25: 20. Četrti set je bil 
podoben tretjemu, Mozirjanke so ves čas vodi-
le, Ljubljančankam pa je uspelo izenačiti na 18. 

Tokrat so bile domačinke v zaključku natančnej-
še in obrnile rezultat sebi v prid s 25:23.

ZMAGA V MOZIRJE
Sledil je še peti set. Obe ekipi sta se izmenja-

vali v vodstvu. Gostiteljice so povedle s 8:6, na-

to je gostjam uspelo ujeti priključek in prevzeti 
pobudo. Sledilo je še izenačenje na 13, nato pa 
boljši zaključek Mozirjank, ki so s 16:14 domov 
odnesle zmago.

Benjamin Kanjir

(Foto: OZS)



Oglasi

Ob vsakem imenu napišite njegovo uvrstitev od 1. do 
3. mesta (ki štejejo 5, 3 in 1 točko). Glasovnica ne sme 
biti kopirana. Izpolnjeno glasovnico nalepite na dopis-
nico in jo do 30. novembra pošljite na naslov: Savinj-
ske novice, Šmihelska cesta 2, 3330 Mozirje. 

Ponosni na dosežke naših športnikov 
V rubriki, ki promovira projekt Športnik le-

ta, vabimo k besedi poznavalce športne sce-
ne, strokovnjake in pokrovitelje. Tokrat smo za 
nekaj misli zaprosili Rajka Pintarja, nekdanje-
ga ravnatelja OŠ Ljubno in generalnega sekre-
tarja organizacijskega odbora tekem za svetov-
ni pokal v smučarskih skokih za ženske na Ljub-
nem ob Savinji. Že od začetka je kot predstav-
nik Občine Ljubno član strokovne komisije izbo-
ra športnikov leta.

ŠPORTNA SFERA PRIDOBILA 
DODATEN UGLED

»Pred izborom najboljših športnikov v Zgornji 
Savinjski dolini nismo imeli korektnega pregle-
da rezultatov v tem pomembnem segmentu ci-
vilne družbe. S podeljevanjem priznanj na ravni 
doline je športna sfera pridobila dodaten ugled 
v širši družbeni skupnosti in morda, ugibam, tu-
di nekaj dodatnih finančnih sredstev. Dobro je, 
da imamo izdelane kriterije, ki nam pomaga-
jo pri izbiri. Člani komisije zelo cenimo vsako 
športno dejavnost. Paleta ni popolna, če v njej 
manjka kakšen člen. S tem mislim na dejavnosti 
vrhunskega športa, tekmovalnega športa, špor-
ta invalidov, športa najmlajših, ekstremnih špor-
tnih dosežkov itd.«

NA LJUBNEM NA DOSEŽKE ŠPORTNIKOV 
ZELO PONOSNI

»Drobljenja po občinah ne podpiram. To smo 
že imeli, pa se ni obneslo. Na Ljubnem smo na 
dosežke naših športnikov zelo ponosni in jih te-
mu primerno cenimo. Navsezadnje to dokazu-

jemo tudi s tem, da jim vsako leto podeljujemo 
občinska priznanja, tudi finančne nagrade. Ob 
tem lahko povem, da priprave na prvo novole-
tno skakalno turnejo za ženske potekajo po na-
črtih, vse pa nas skrbi zelo slaba epidemiološka 
slika v Sloveniji. Ne želimo si še enega elitne-
ga tekmovanja brez gledalcev. Športa brez gle-
dalcev ni.« 

NA KONCU POTREBNE KREDIBILNE 
ODLOČITVE 

Jože Miklavc, avtor prispevkov za tole rub-
riko, se kot sodelavec prireditvenega odbora 

Športnika leta srečujem z ljudmi, ki vsak na svoj 
način prispevajo k izvedbi projekta. Nekateri s 
sponzorskimi sredstvi, drugi z znanjem in pro-
stovoljnim delom. Ob tem slišim različna mne-
nja, spodbude in tudi pomisleke glede nomina-
cij in posameznih končnih odločitev. A eno so 
mnenja, stališča in interesi, na koncu so potreb-
ne kredibilne odločitve. 

SPOŠTOVANJE IN ZAHVALA TISTIM, 
KI ŠE POSEBEJ IZSTOPAJO

S spremljanjem objav v Savinjskih novicah 
je mogoče skozi celo leto spremljati dosežke 
in napredek naših športnikov, vzpone in padce 
posameznikov, ki so nam vsem zgled in ponos. 
Vse to dogajanje spremlja tudi skupina kompe-
tentnih ljudi, ki skozi projekt Športnik leta vsako 
leto na simboličen a javen način izrazi spoštova-
nje in zahvalo tistim, ki na športnem področju še 
posebej izstopajo s svojimi dosežki.

ODDAJMO VSAK SVOJ GLAS
Ko sam izpolnjujem glasovalni listič, se za-

mislim, koliko napora, koliko časa pa tudi ta-
lenta je bilo potrebno, da so nominiranci za 
športnika leta sploh prišli v ožji izbor. Že to 
je zanje veliko priznanje in najmanj, kar lah-
ko naredimo, je, da oddamo svoj glas na kupo-
nu in ga pravočasno dostavimo v uredništvo 
Savinjskih novic. Na spletni strani www.spor-
tnik-zgs.si lahko glasujemo le enkrat. In po-
leg tega, da držimo pesti za izvedbo novole-
tne skakalne tekme na Ljubnem, ki jo omenja 
Rajko Pintar, se držimo tudi ukrepov za zajezi-
tev epidemije covida-19, ker bomo le tako lah-
ko uživali v športu, pri delu in bolj brezskrb-
nem  življenju. 

Jože Miklavc

Jože Miklavc (foto: Vojka Miklavc)

Rajko Pintar (foto: Jože Miklavc)
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Glasujem za:

Izpolnite vse rubrike pri kategorijah. 
Le taka glasovnica bo veljavna! 

Športnik

1. ____________

2. ____________

3. ____________

Športnica

1. ____________

2. ____________

3. ____________

Mlada športnica

1. ____________

2. ____________

3. ____________

Mladi športnik

1. ____________

2. ____________

3. ____________

Ekipa

1. ____________

2. ____________

3. ____________

Prireditelj

1. ____________

2. ____________

3. ____________

ŠPORTNIK
Franček Gorazd TIRŠEK (strelstvo) 

     Nejc NARALOČNIK (alpsko smučanje)
Vid VRHOVNIK (nordijska kombinacija)

     Urh ČERNIVŠEK (full kontakt)
     Brin VOVK PETROVSKI (namizni tenis)
     Timi Zajc (smučarski skoki)

ŠPORTNICA
Monika HRASTNIK (gorsko kolesarstvo) 
Maja MIHALINEC (atletika) 
Tina ROBNIK (alpsko smučanje)

     Tina GUTMAN (lokostrelstvo)
MLADI ŠPORTNIK

     Gregor VERBUČ (športno plezanje)
     Jernej PRESEČNIK (smučarski skoki)

Tim JEVŠNIK (lokostrelstvo)
     Matic ČOPAR (namizni tenis)

MLADA ŠPORTNICA
     Nika KRAŠOVIC (smučarski skoki)

Maja MAROLT (odbojka)
     Maja SEDOVNIK (alpsko smučanje)

EKIPE
NTK Luče (namizni tenis)
SSK Ljubno BTC (smučarski skoki)
OK Mozirje (odbojka, ženske)

     LK Gornji Grad (lokostrelstvo)
PRIREDITELJI TEKMOVANJ

     SSK Ljubno BTC
     NTK Savinja Luče

8

SVETOVNI POKAL V ALPSKEM SMUČANJU

Nejc Naraločnik pred tekmami 
v Severni Ameriki

Moška reprezentanca za hitre discipline se 
je pred prvimi tekmami svetovnega pokala od-
pravila na sklepne priprave v Severno Ameriko. 
V ekipi je tudi aktualni državni prvak v smuku 
in na paralelni tekmi 22-letni Nejc Naraločnik 
z Ljubnega ob Savinji. V prejšnji sezoni je zbral 
kaj nekaj nastopov v svetovnem pokalu, nasto-
pil je tudi na svetovnem prvenstvu. Nova sezo-
na se za tekmovalce v hitrih disciplinah začenja 
s smukom v Lake Louisu.

»Že nekajkrat sem povedal, da toliko, kot sem 
treniral letos, še nisem nikoli. Vsak trening kamp 
smo imeli odlične pogoje. Zadnji teden trenin-
ga je priložnost, da se čim bolje pripravimo na 
drugačen sneg in nato tekme oddelamo čim bo-
lje,« je pred odhodom povedal Nejc, ki se je le-
tos v družbi sotekmovalcev v hitrih disciplinah 
večkrat zapeljal po doskočišču planiške letalni-
ce in dosegel hitrosti blizu 150 kilometrov na uro.

Štefka Sem

JESENSKI NAMIZNOTENIŠKI TURNIR V LUČAH

Vsi igramo namizni tenis

Na turnirju v Lučah je sodelovalo 74 igralcev, razporejenih v pet kategorij. 
(Foto: arhiv NTK Savinja)

Člani NTK Savinja so 7. novembra v Športnem 
centru Luče organizirali turnir Vsi igramo namiz-
ni tenis. Udeležilo se ga je 74 igralcev, ki so se 
med sabo pomerili v petih različnih kategorijah. 
Letniki 2011 in mlajši so igrali v kategoriji U10, le-
tniki 2009 in 2010 so nastopili v kategoriji U12, 
letniki 2008 in starejši igralci pa so igrali v ab-
solutni kategoriji, ki je bila razdeljena na tri ja-
kostne skupine. 

TIBER TURNŠEK KOVAČ ZMAGOVALEC 
V KATEGORIJI U10

V kategoriji U10 je 1. mesto osvojil član NTK 
Savinja Tiber Turnšek Kovač. V kategoriji U12 
je zmagovalec postal igralec ŠD Ljubno Urban 
Janc. Drugo mesto je osvojil domačin Bine Žli-
čar, 3. - 4. mesto pa sta si razdelila igralca NTK 

Savinja Aljaž Brezovnik in Aleks Koželj. 
V 3. JAKOSTNI SKUPINI ABSOLUTNO 

SLAVIL LOVRO ŠINKOVEC
V absolutni kategoriji je v 3. jakostni skupini 1. 

mesto osvojil igralec NTK Savinja Lovro Šinko-
vec, ki je v finalu premagal klubskega soigral-
ca Luka Pšeniča. 

V 2. jakostni skupini je drugo mesto osvojil 
domačin Gašper Srebočan Čebela, na najnižjo 
stopničko pa sta se povzpela Anej Svržnjak in 
Rene Hedl, oba iz NTK Savinja. 

V 1. jakostni skupini je drugo mesto zasedel 
Brin Vovk Petrovski (NTK Savinja), 3. mesto pa 
sta si razdelila domačin Matic Čopar in Tadej Vo-
dušek iz NTK Tempo Velenje.

Benjamin Kanjir
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Zahvale, Oglasi

Smrt je samo enkrat.
Samo hip. Samo rez. Samo pad.
Samo odhod od tod
k dragim na oni strani,
v neko neslišno tišino
ali v govor, neslišno tih,
od koder prihajajo vedno znova,
kot bi se zvezde prižigale,
kuštravi angelci.
                                     (Tone Pavček)

V SLOVO

Blažu PREPADNIKU
1994 – 2021

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste Blažu v zadnjih trenutkih živ-
ljenja kakorkoli pomagali. Hvala vsem za molitve, sočustvovanja, izre-
čena sožalja, za cvetje, sveče in darovane svete maše.

Hvaležni smo vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti in ste 
prispevali k lepi pogrebni slovesnosti.

Hvala vsem, ki ste ga imeli radi in ga boste ohranili v lepem spo-
minu.

Vsi njegovi
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Zahvale

Ni se ti uspelo posloviti,
moral čez noč od nas si iti …
Morda že kmalu srečamo se spet,
čez leto, dve, morda čez mnogo let …

ZAHVALA

Za vedno nas je zapustil dragi mož, 
oče, ded in praded

Jože NERAT
20. 4. 1938 – 14. 11. 2021

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom 
in znancem za izrečene besede sožalja, prijazne besede opore in 
vsem, ki ste bili z mislimi z nami.

Zahvala gospodu Hrenu za lepo opravljen obred, družini Štiglic za 
odpete pesmi in izrečene besede slovesa, planincem PD Ljubno ob Sa-
vinji in Društvu upokojencev Mozirje ter pogrebnemu zavodu Mora-
na za organizacijo pogreba.

Vsi njegovi

Vsi, ki radi jih imamo, nikdar ne umro, 
le v nas se preselijo in naprej, naprej živijo, 
so in tu z nami ostanejo. 
                                                   (Janez Medvešek)

V SPOMIN

Jožetu in Jožefi 
MIKLAVC

1927 - 2018                            1927 – 2014

27. novembra 2021 mineva tretje, 1. decembra 2021 sedmo leto, 
odkar med nami ni dragih staršev, ata Jožeta in mame Pepce, po do-
mače Avguštinova iz Trnovca.

Hvala vsem, ki ju ohranjate v lepem spominu, postojite ob njunem 
grobu in prižgete svečo spomina.

Jože, Marjan in Alojz z družinami

Ni večje bolečine, 
kot v dneh žalosti 
nositi v srcu 
srečnih dni spomine.
                           (Dante)

ZAHVALA

ob boleči izgubi drage mame,
stare mame in prababice

Marije KOKOVNIK
25. 11. 1927 – 11. 11. 2021

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem za izrečena sožalja, darovane svete maše in sveče. Iskreno 
se zahvaljujemo osebju doma Deos Gornji Grad, zahvala patru Toma-
žu za opravljen obred, hvala Nataši za čustvene besede slovesa, Hele-
ni za molitve, pevcem za odpete pesmi in pogrebnemu zavodu Mora-
na za organizacijo pogreba.

Iskrena hvala vsem, ki ste jo pospremili k zadnjemu počitku.

Vsi njeni

Za dobroto tvojih rok
ostala je beseda hvala, 
ki v srcih bo ostala,
in večno lep spomin na te.

ZAHVALA

Ob boleči izgubi dragega ata, starega ata, 
pradedka in tasta

Franca POZNIČA
p. d. Kvedrovega

28. 11. 1932 – 12. 11. 2021

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in znancem za iz-
rečena sožalja, darovane svete maše, cvetje in sveče.

Hvala dr. Andreji Podlesnik Moličnik in osebju Zdravstvenega do-
ma Luče, ki ste mu pomagali pri njegovi bolezni.

Hvala gospodu župniku Ivanu Šemljaku in Gasilskemu društvu 
Gornji Grad za lepo opravljen pogreb, hvala pevcem, gospe Cvetki 
Bastelj za lep govor in vsem, ki ste našega ata pospremili k večnemu 
počitku. 

Vsi njegovi
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Za razvedrilo

JESEN NAM VINCE DAJE
»Pozimi spi, pomlad cveti, jesen nam vince daje,« so peli v Mozir-

ju oni dan, ko so 'brali Steyerjevo trto. Že drugo leto zapored je do 
škarjic prišla tudi Zala, hči Ane in Dejana Grudnika, in si odrezala 
majhen, lep grozdič. Ta »sladki« trenutek je opazoval tudi butični vi-
nogradnik Roman Čretnik in gotovo pomislil, kako srečen bi bil, žal 
že pokojni Zalin dedi Dani Grudnik, po zaslugi katerega sta Steyer-
jevi žlahtni trti sploh našli mesto v mozirskem parku cvetja.

IN HONOREM DEI ET …
Na trgatvi v Mozirskem gaju so bili tudi ugledni gospodje, vitezi 

vina evropskega reda, udje celjskega omizja. Z zanimanjem so spre-
mljali delo trgačev, hkrati pa jim ni ušlo, da sta visokorasli »inštala-
terki« na lojtrah nameščali lučke za Božično bajko Slovenije. Vitezi 
so kot v zboru pozdravili po latinsko: »In Honorem Dei et in Honorem 
Vini,« kar bi v prilagojenem prevodu lahko pomenilo: »V čast Bogu 
in v čast vama, dragi dami, ko se srečamo ob vinu!« 

DVA JAGRA, DVA PUSTNAKA
V objektiv sledilca cvetk in le redko kopriv sta se ujela člana 

Pusta Mozirskega. Prvi (levo) Solčavan iz Spodnje Rečice, doma na 
meji z nazarsko občino in dooolgoletni pustni župan Drago Polič-
nik. Drugi Janez Pirnat, rojen v Šaleški dolini in zaljubljen v Mozir-
je. Oba lovca, zavezana zeleni bratovščini in pravemu prijateljeva-
nju. Imela sta se kaj pogovoriti, preden pa sta si znova nadela maski 
(ne pustni), sta se dodobra razkužila. Saj veste, kako oni to delajo.

JM

JM

JM
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Križanka, Oglasi

KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 48. številki SN

2021

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):
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Petek,
26. november

od 7.30 do 10.00. Medgen borza Rečica ob Savinji 
Zbiranje daril v akciji Božiček za en dan
ob 18.00. Galerija Mozirje
Odprtje razstave 27. slikarski študijski dnevi 
Ex tempore Mozirski gaj 2021

Sobota,
27. november

od 10.00 do 13.00. Medgen borza Rečica ob Savinji 
Zbiranje daril v akciji Božiček za en dan

 Ponedeljek,
29. november

od 7.30 do 10.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Zbiranje daril v akciji Božiček za en dan

Torek,
30. november

od 7.30 do 10.00. Medgen borza Rečica ob Savinji
Zbiranje daril v akciji Božiček za en dan
ob 17.00. Knjižnica Mozirje
Ura pravljic: Miklavž prihaja

Sreda,
1. december

ob 16.00. Dom kulture Nazarje
Predavanje prim. Janeza Polesa 
Poskrbimo za svoje srce

Napovednik, Mali oglasi, Oglasi

Spoštovanim bralkam in bralcem Savinjskih novic priporočamo, da 
zaradi ukrepov za zajezitev epidemije covida-19 pri organizatorjih do-
godkov predhodno preverijo, če je prišlo do morebitnih sprememb.

Uredništvo

Napovednik dogodkov

◊	Zaposlimo	osebo	za	mizarska	in	pomožna	
mizarska	dela	v	lakirnici.	
Info na: 031 708 180. 

Robnik, d.o.o., Krnica 33, 3334 Luče.

◊	Ski	board	servis	Tevč
NOVO – popravilo pancerjev – klipsne nove, širjenje pan-
cerjev in tudi druge obutve. Prodaja nove in stare smučar-
ske opreme. Možna menjava staro za staro. 
Brusim tudi nože. tel. št. 041/529-063.

Vinko Tevč, Prihova 51, Nazarje.

◊	KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi vsa 
ostala dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. Kva-
litetno in poceni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Brlec d.o.o., Prihova 95, 3331 Nazarje. 

ŽIVALI – PRODAM
Prašiče za dopitanje ali zakol in 
svinjske polovice. Fišar, Tabor; gsm 
041/619-372. 
Prodamo prašiče od 120 do 180 kg 
in kupimo telice in krave za zakol; 
gsm 031/832-520.
Prodam bikca sivca, starega 10 dni; 
gsm 030/458-927.
Prodam dve telici (križani), stari 17 
in 16 mesecev; gsm 070/53-75-88.
Žrebičko haflinger, v osmem mese-
cu starosti, prodam; gsm 041/783-
440.
Prodam bikca simentalca, težkega 
150 kg; gsm 031/765-605.
Prodam oslico z mladičem, starim 
5 mesecev, istrsko dalmatinska 
pasma; gsm 040/800-629.
Prodam telico ciko, staro 18 mese-
cev, brejo; gsm 031/622-815.
Prodam kozo, štiri leta staro; gsm 
069/779-539.
Prodam brejo telico (ls/rj)/lim, 
staro 21 mesecev, pašna; gsm 
030/643-112.
Telico brejo 7 mes, čb, pašna, ze-
lo dobrega porekla, prodam; gsm 
041/324-377.
Prodam bikca križanca, pasme čb/

lim, starega 10 dni; gsm 041/519-
507.
Prodam bikca, starega teden dni, 
križanec; gsm 070/53-75-88.

ŽIVALI – KUPIM
Kupim kravo, telico za zakol, dopi-
tanje in teličke, bikce nad 100 kg; 
gsm 031/533-745.

DRUGO – PRODAM
Prodam letne gume, 4 kom, 175/16 
r14, rabljene eno sezono; gsm 
041/485-551.
Prodam klekle; gsm 040/906-382.
Prodam domači špeh v začetku de-
cembra; gsm 051/208-039.
Prodam suhožamane obrezline za 
kurjavo z možnostjo dostave na 
dom; gsm 041/463-490.
Prodam cisterno za kurilno olje, 
nafto …, 80x80x200, pvc, 1000 l; 
gsm 041/463-400.
Alu platišča z zimskimi gumami 
prodam, 185/55 r15; gsm 068/691-
924.

DRUGO – PODARIM
Podarim raztegljivo mizo s štirimi 
stoli; gsm 040/492-894.

DRUGO – IŠČEM
Mogoče kdo podari moško ko-
lo, (rabimo za študenta); gsm 
041/783-528.

VOZILA – PRODAM
Prodam oldtimer traktor Zetor 2011, 

letnik 1968; cena 1800 eur; gsm 
031/642-353.

NEPREMIČNINE
Osebi ali dvema oddam stanova-
nje v okolici  Mozirja; gsm 051/620-
598.

Naročniki Savinjskih novic imajo 
15% POPUST pri objavah zahval.
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Oglasi
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